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Po měsících, kdy v ulicích Gene-
rála Šišky a Novodvorská probí-
hala výstavba tramvajové trati, 
se dočkáme jejího zprovozně-
ní. Předání stavby se plánuje na 
pátek 26. 5. a první cestující se 
v řádném provozu svezou v so-
botu 27. 5. 2023. Novými za-
stávkami budou Hasičská stani-
ce Modřany, Observatoř Libuš, 
Sídliště Libuš a Libuš.

V  souvislosti s  dokončením té-
to významné stavby dojde k vyzna-
čení nového dopravního režimu ve 
stavbou dotčených ulicích. Po sérii 
jednání se novému vedení MČ Pra-
ha-Libuš na poslední chvíli podařilo 
dojednat vznik několika parkovacích 
míst v  režimu Kiss and Ride, tedy 
míst určených pro výstup dětí jdou-
cích do školy. Souběžně s provozem 
na trati budou zprovozněna tři mís-
ta K+R v Novodvorské, později (bu-
de to již samostatná investice) dojde 

na zřízení dalších míst v Meteorolo-
gické. Bude se vám to jistě zdát má-
lo, ale s těmito místy se původně po 
úpravě křižovatky nepočítalo. Připo-
mínky ze strany Libuše v tomto smy-
slu se totiž objevily až na konci minu-
lého roku, kdy stavba byla již v po-
kročilé fázi. Velké poděkování patří 
tedy všem zúčastněným institucím 
(zejm. MHMP, DP HMP, TSK, Metro-
projektu, PČR, ROPID), které jsme 
postupně o pomoc žádali. Původně 
to vypadalo dost beznadějně. 

Další změnou, rovněž v  tomto 
termínu, bude zrušení linky 165. Do 
Modřan se tedy dostaneme již jen 
tramvají. Ve směru Háje nás doveze 
autobus s číslem 154. 

Rodiče dětí navštěvujících ZŠ 
Meteorologická velmi prosíme, aby 
s  novou bezpečnější úpravou ulic 
a přechodů zvážili nutnost dovážet 
děti do školy autem. Pokud je to jen 
trochu možné, využívejte MHD ne-
bo choďte pěšky. Děkujeme!

Ještě dvě upozornění: 1. Buďte 
zejména v  prvních týdnech opatrní, 
když povezete např. ořezané větve 
do sběrného dvora. Pokud bude mít 
vaše vozidlo s nákladem více než čty-
ři metry, bude hrozit poškození trolejí 
a zásah proudem. 2. Doporučujeme 

velkou opatrnost, pokud se rozhod-
nete jet přes trať do ulice Brunelova. 
Tramvaj má před vámi přednost. 

Zuzana Kuryviálová, OŽPD,  
Petr Vilgus, spolupracovník radnice, 

 Lucie Jungwiertová, starostka

Tramvaj do Libuše začne jezdit 27. května

Vážení přátelé! 
V minulém čísle 
jsem vám přiblížil 
můj rozhovor s ře-
ditelem Městské 
policie Prahy 12, 
panem policejním 
radou Mgr. Gejzou 
Ulehlou.

Naši městskou část 
uváděl Mgr. Ulehla 
z  hlediska Městské 
policie jako o  něco 
klidnější, byť speci-
fickou oproti majoritní 
Praze 12. Již tam ov-
šem bylo řečeno, že 
o některých problémových místech 
na Libuši či v Písnici víme. 

Jedním takovým je i náměstíčko 
před restaurací U Ryby a samoob-
sluhou Můj obchod v sídlišti Písnice. 
Řada tamních obyvatel si stěžovala 
na obtěžující chování občas se zde 
vyskytujících příslušníků různých 
problémových skupinek. Strážní-
ci MP to samozřejmě vědí a prová-
dí zde kontroly. Protože pro vedení 
MČ, jehož jsem členem, je spoko-
jenost a  bezpečnost zdejších oby-
vatel důležitou prioritou, tak jsem 
se jedné takové kontroly, díky na-
ší dobré spolupráci s  vedením MP 
Prahy 12, zúčastnil. V  sobotu 8. 
dubna ve večerních hodinách jsme 
to tam se strážníky pečlivě prošli. 
V  době naší návštěvy nebylo úpl-
ně příznivé počasí, a  možná proto 
se zde žádná výrazně problémová 
skupinka nenacházela. Důvodem 
ale možná bylo, že při nedávné pře-

dešlé kontrole zde došlo k zajiště-
ní osoby hledané zákonem. I  tak 
se zde našli drobní hříšníci, kteří 
kvůli porušování městské vyhlášky 
odešli buď s  napomenutím, anebo 
o nějakou tu korunu chudší. 

Chci touto cestou našim strážní-
kům za tento i  všechny ostatní je-
jich profesionální zásahy poděko-
vat. Vás, vážení přátelé, chci opět 
požádat – dívejte se okolo sebe 
a  při spatření něčeho nepatřičné-
ho dávejte podněty! Nejlépe přímo 
městské policii! Nemá smysl dávat 
informace jinam, např. na sociální 
sítě. Naopak smysl má uvědomit ty, 
kteří nás chrání – především měst-
skou policii. Jistě zasáhne nepro-
dleně a adekvátně. Ať to zde máme 
stále hezké a bezpečné! Dívejte se 
a dávejte podněty! 

Jaroslav Melichar,  
místostarosta MČ

Foto: Karolína Vlachová

Chrání nás – stále!

Oznámení o vyhlášení  
výběrového řízení na místo:

referent odboru  
životního prostředí a dopravy

Zajišťování agendy na úseku ochrany přírody a krajiny, 
správa zeleně, dětská hřiště, odpady, kontrola úklidu obce. 

Zajišťování samosprávné agendy na úseku územního 
plánování.

Pracovní úvazek: poloviční (20 hodin týdně)
Předpokládaný nástup: l. června 2023 nebo dohodou

Přihlášky nejpozději do 10. 5. 2023 do 10:00 hodin  
na adresu úřadu: mc.libus@praha-libus.cz

Více na: www.praha-libus.cz

Foto: Petr Vilgus
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Vážení a milí sousedé,
někdy se daří, někdy mé-

ně. Znáte to? Nám se letos 
opravdu nedařilo s  parti-
cipativním rozpočtem. Ur-
čitě jste zaznamenali na 
stránkách časopisu U  nás, 
webu MČ i samostatně zříze-
ním webu napadyprolibuspis-
nici.cz představení jednotlivých 
projektů. Někteří jste možná by-
li i na prezentaci těchto projek-
tů. Možná jste i sami hlasovali… 
a těšili se na výsledky. 

Spuštění hlasování odstartovalo 
problémy. Hlasování smluvně zajiš-
ťovala společnost Agora CE, stejně 
jako v loňském roce. Oproti loňské-
mu roku však přišla s  inovativním 
softwarem, který jak jsme pozdě-
ji zjistili, nebyl dobře odzkoušený. 
Řada lidí si stěžovala, že hlasování 
nefunguje. ÚMČ společnost několi-
krát urgoval, Agora se snažila pro-
blémy technicky řešit. Vyřešit se to 
ale nepodařilo, proto jsme je požá-
dali, aby se vrátili ke starému SW, 
který se v  loňském roce osvědčil. 
Společnost Agora CE garantova-
la, že překontroluje ručně výsledky 
tak, aby se žádný hlasující (ověřeno 
telefonním číslem) nemohl vyjád-

řit dvakrát. Hla-
sování jsme 
prodloužili , 
znovu o tom 
všechny in-
formovali… 
a těšili se na 

výsledky.
V ý s l e d k y 

přišly. Proběhla 
i  kontrola hlasů, tedy 

případných duplicit. Přesto se ob-
jevily pochybnosti. Konkrétně ze 
strany jednoho člena Kontrolního 
výboru. Připomenu, že princip parti-
cipativního rozpočtu spočívá v tom, 
že si obyvatelé sami vyberou, co 
by ve svém okolí chtěli vybudovat. 
Podpořeny jsou projekty s  největ-
ším počtem hlasů, které však sou-
časně nenasbírají příliš negativních 
hlasů. Takový projekt je pak vyhod-
nocen jako příliš kontroverzní a ne-
realizuje se. Tento člen Kontrolního 
výboru – a děkujeme za jeho byst-
ré oko – si zaznamenal hlasy u cca 
25 svých známých. I když se jedna-
lo o záznamy jen od relativně malé-
ho počtu hlasujících, součet nega-
tivních hlasů této množiny hlasují-
cích byl menší než celkově prezen-
tovaná množina negativních hlasů 

u jednoho konkrétního projektu, ke 
kterému všechny tyto hlasy smě-
řovaly. Kontrolní výbor tedy vznesl 
pochybnosti o správném započítání 
hlasů, upozornili jsme na to společ-
nost Agora CE. Ta znovu překontro-
lovala výsledky a zjistila, že změnou 
SW došlo i  k  jinému kódování od-
povědí, což si neuvědomili při sčítá-
ní hlasů. Nové výsledky se výrazně 
odlišovaly od těch, které byly pre-
zentovány původně. To například 
znamená, že původně vítězný pro-
jekt nakonec skončil s  celkově zá-
pornými hlasy. 

Těžko se rozhoduje, co s tím. Pro-
jekty participativního rozpočtu mají 
přinést radost, zlepšit naše bezpro-
střední okolí. Zvažovali jsme i varian- 
tu toto kolo zrušit, ale víme, jakou 
práci dá připravit projekt, prodisku-
tovat jej na ÚMČ a poptat nacenění 
některých aktivit. Chce to i odvahu 
prezentovat jej veřejně, nesdělo-
vat jen svoje nápady silácky někde 
v  hospodě nebo na sociálních sí-
tích. Opravdu si vážíme všech, kte-
ří své nápady rozpracovali do kon-
krétnějších obrysů. Ztratit jejich zá-
jem o dění v obci je stejně hrozné 
jako ztratit důvěru hlasujících. Aktiv-
ní lidé budou aktivní i nadále. Jed-

no zmařené hlasování jejich čino-
rodost nezabije, jen ji zaměří jinam. 
A my bychom rádi, aby kdokoli, kdo 
chce na Libuši a Písnici něco rozví-
jet a  zkrášlovat pro ostatní, dostal 
příležitost. 

Je nám opravdu líto, že se objevi-
ly tak závažné problémy s hlasová-
ním. Jak řekl T. A. Edison: „Nejjistěj-
ším způsobem, jak uspět, je vždy to 
zkusit ještě jednou.“ Rozhodli jsme 
se, že nejčistší bude hlasování zo-
pakovat. Hlasování bude zajišťovat 
jiná společnost, prověřená z  jiných 
obcí. Snažili jsme se spustit hlaso-
vání co nejdříve, aby mohly být ví-
tězné projekty realizovány ještě le-
tos, podrobnosti najedete v  tom-
to čísle, ale prezentujeme je i  na 
všech dalších obvyklých kanálech. 

Děkujeme předkladatelům pro-
jektů za jejich práci a  trpělivost. 
Omlouváme se všem za problémy, 
i když jsme je nezpůsobili my. 

Milí sousedé, ať se vám daří. 
A  prosíme, zda byste, mohli ještě 
jednou hlasovat... a opatrně se těšit 
na výsledky. 

Lucie Jungwiertová, starostka 
Městské části Praha-Libuš

Motoristé zaznamenali otevření 
mimoúrovňové křižovatky Pís-
nice / Dolní Břežany (MÚK) od 
pátku 14. dubna 2023. 

Otevření křižovatky, tentokrát 
v plném režimu, se váže primárně na 
II. fázi oprav Barrandovského mostu. 
Křižovatka proto měla být původně 
otevřena v květnu a bude uzavřena 
na konci října 2023. Otevření křižo-
vatky bylo uspíšeno žádostí ze stra-
ny naší MČ Praha-Libuš, která poža-
dovala změřit dopravní intenzity po 
otevření sjezdu a vliv na MČ. 

Téma otevření MÚK nás prová-
zí od samého počátku, co jsme na-
stoupili do vedení, už jsme o  tom 
dokonce psali v  časopise U  nás 
01/2023. V  prosinci 2022 se MÚK 
právě uzavírala, protože končila I. 
fáze oprav Barrandovského mostu 
a opravy silnice II/101 v Břežanském 
údolí. Obraceli se na nás lidé z naší 

městské části, ale i z Prahy 12, Dol-
ních Břežan a dalších obcí, zda by 
nebylo možné nechat MÚK otevře-
ný i  dále. Možná se ptáte proč na 
nás, když investorem MÚK je Ředi-
telství silnic a dálnic ČR?

Bývalé vedení MČ Praha-Libuš to-
tiž podmínilo otevření MÚK vybudo-
váním východního obchvatu Písni-
ce a  tato podmínka je součástí jak 
územního rozhodnutí, tak stavební-
ho povolení. Jinými slovy naše MČ 
prosazením těchto podmínek otevře-
ní této křižovatky léta blokuje. Nové 
vedení respektuje stanovisko před-
chozího vedení, které se obávalo ná-
růstu dopravy, přestože modely z ro-
ku 2010, které posuzovaly i situaci při 
otevření MÚK bez současného zpro-
voznění obchvatu kolem Písnice, ne-
poukazovaly na výrazný nárůst do-
pravních intenzit na naší MČ (mírný 
nárůst se odhadoval v Písnici, na Li-
buši mělo dojít dokonce k poklesu). 

Rozumíme i  tomu, že zde byla 
snaha tlačit na vybudování obchva-
tu kolem Písnice i  tímto způsobem, 
jakkoli zatím tato podmínka po více 
než deseti letech žádný efekt nepři-
nesla. Stav dopravy na naší MČ se 
však stále zhoršuje a jsme přesvěd-
čeni, že je třeba znovu posoudit vliv 

otevření MÚK na dopravu naší MČ. 
Prosadili jsme proto na jednání Za-
stupitelstva v  prosinci 2022 (usne-
sení č. 74/2022), že bude možné 
prověřit vliv otevření MÚK na do-
pravní situaci na naší MČ (do té do-
by nebylo možné požadovat ani 
zkušební zprovoznění, neboť by to 
bylo v  rozporu s usnesením Zastu-
pitelstva MČ Praha-Libuš č. 40/2011 
ze dne 9. 11. 2011). Zastupitelstvo ne-
bylo jednotné, bývalé vedení, resp. 
opozice byla důrazně proti otevře-
ní i  jen v režimu, který by mohl při-
nést relevantní data. Měření doprav-
ních intenzit zajistí TSK a proběhne 
v dubnu a červnu 2023 a  jeho vý-
sledky budou zveřejněny a  budou 
podkladem pro další postup MČ. 

Lucie Jungwiertová, starostka 
Foto: archiv UMČ Praha-Libuš

Mimoúrovňová křižovatka Písnice / Dolní Břežany
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Příjemné, dostupné a smyslu-
plně propojené přírodní plochy 
jsou spolu s dobře nastavenou 
dopravní sítí, kvalitním systé-
mem veřejných prostranství 
a dostupnou občanskou vyba-
veností jedním ze základních 
kamenů funkčního města. 

Z  ekologického hlediska pomá-
há zelená infrastruktura k  příjem-
nějšímu klimatu i  větší biodiverzitě 
měst – vegetační plochy lépe zasa-
kují vodu v místě, a  tím ho i výraz-
ně ochlazují, při správném návrhu 
navíc oživí místo novými rostlina-
mi a živočišnými druhy. Parky, hřiš-
tě a zahrádky navíc pomáhají i  so-
ciálnímu a  psychologickému zlep-
šení života ve městě. Zelené ve-
řejné prostory, fungující jako mís-
ta pro setkávání různých věkových 
i  společenských skupin, umožňují 
vznik nových aktivit a sousedských 
vazeb. Přírodní prostory zároveň 
umožňují intenzivnější regeneraci 
než městské prostředí.

Libuš a  Písnice jsou části Pra-
hy, které na první pohled sousedí 
s  několika velkými přírodními cel-
ky – Modřanskou roklí, Kunratickým 
lesem a  krajinným rozhraním me-
zi Prahou a  Středočeským krajem. 
Při pobytu v místě je ale zřejmé, že 
přírodní památka Modřanská rokle 
i Kunratický les jsou moc vzdálené 
a  přístup k  nim není pohodlný na-
tolik, aby byly pro většinu obyva-
tel přístupné na denní bázi. Krajin-
né rozhraní pak bylo jako v  přípa-
dě parku Na Musilech u Kunratické 
spojky revitalizováno, většinově ale 
nemá dostatečnou kvalitu, aby by-
lo příjemné trávit v něm čas, v pří-
padě upravených částí zde opět 
chybí příjemné, bezpečné a  rychlé 
propojení. Žádný z  velkých celků 
neposkytuje prostor pro každoden-
ní rekreaci a odpočinek. V městské 
části Praha-Libuš tak chybí základní 
kostra zelené infrastruktury. Situace 
by se ale v  dohledné době mohla 
zlepšit.

V současné době se v těsné blíz-
kosti obytných částí městské části 
Praha-Libuš plánuje několik nových 
parků a  veřejných zelených ploch. 
Některé by mohly vzniknout v řádu 
pár let, jiné budou potřebovat delší 
a komplexnější přípravu, budou tak 
realizovány ve vyšších jednotkách 
let nebo v rámci desetiletí. Konkrét-
ně se jedná o realizaci nového par-
ku Na Jezerách, jehož přesnou po-
lohu nově určila upravená územní 
studie lokality Na Jezerách, vybu-
dování nového parku mezi ulice-
mi U  Pejřárny, K  Jezírku a  Na Šej-
dru, který vznikne v rámci výstavby 

Nová Libuš, a  spíše drobnější roz-
šíření parku U  Zahrádkářské kolo-
nie o nové pozemky na jihozápadě, 
které již bylo představeno v  minu-
lém čísle časopisu U nás. 

Právě park Na Jezerách by se 
měl stát prvním veřejným zeleným 
prostranstvím, které doplní obytné 
části Libuše a vytvoří zelené zázemí 
pro místní obyvatele. V rámci územ-
ní studie, která byla zadána Magis-
trátem hl. městem Prahy, byl park 
navržen jako kompromis tak, aby 
při vysoké urbanistické kvalitě vy-
hověl částečně požadavkům měst-
ské části a jejím obyvatelům a čás-
tečně Magistrátu hlavního měs-
ta Prahy. Park se rozkládá na plo-
še 3,5 ha, která přímo navazuje na 
současný zelený pás východně od 
ulice K  Jezírku. Kolem něj je navr-
žena drobnější výstavba bytových 
a rodinných domů, denní stacionář 
a mateřská a základní škola. Park je 
navržen jako dostatečně velký na 
to, aby příliš nerušil obyvatele okol-
ních domů, ale pomocí dostatečné 
hustoty a intenzity zástavby byl za-
ručen sociální dohled nad místem, 
který je důležitý pro bezpečnost 
místa.

Žádný z  parků ještě nebyl po-
drobněji zpracován. Všechny by 
však měly být navrženy s co největ-
ším ohledem na potřeby místních, 

a to ideálně tak, aby s minimálními 
prostředky vynaloženými na reali-
zaci a údržbu zároveň zlepšili eko-
logické fungování města. Územní 
studie lokality Na Jezerách a  s  ní 
i park bude v brzké době předsta-
ven samotnými zpracovateli.

Co vám v Libuši chybí a jak bys-

te si budoucí parky představovali? 
Pokud máte k tématu podněty, ne-
bo vás zajímá něco, co v článku ne-
zaznělo, napište, prosím, na e-mail: 
 architekt@praha-libus.cz.

Eliška Málková,  
architektka městské části

Poznámky architektky MČ

Parky  
a vegetace

Pro majitele psů
OČKOVÁNÍ PSŮ 

Úřad městské části Praha Libuš upozorňuje majitele psů,  
že ve středu dne 17. 5. 2023 proběhne očkování psů.

Libuš 15:00–16:30 před Úřadem MČ Praha-Libuš
Písnice 17:00–18:00 před prodejnou Zoohaus, Libušská 313

POPLATKY ZA PSY 2023
Zaplatili jste za svého psího miláčka?

Závazný termín splatnosti poplatku za psy  
v 1. pololetí 2023 byl 31. března 2023.

Možnost úhrady:
úhradou složenky na poště,  

bankovním převodem na účet ÚMČ Praha-Libuš,  
č. ú. 19-2000691349/0800, variabilní symbol ze složenky

přímou platbou v pokladně ÚMČ Praha-Libuš

Informace na tel.: 234 760 867, e-mail: ekonom@praha-libus.cz

Odbor ekonomický Úřadu MČ Praha-Libuš
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Ne všechny zprávy jsou přízni-
vé, ale razíme myšlenku, že by 
o nich obyvatelé měli být infor-
mováni. MČ Praha-Libuš aktuál-
ně hrozí pokuta ve výši 0,5 mil. 
Kč ze strany MHMP za vážná 
a dlouhodobá pochybení ve vý-
konu přestupkové agendy. No-
vé vedení se snaží této pokutě 
zabránit a přenastavit celý sys-
tém výkonu přestupků v soula-
du se zákonem. 

Přestupková agenda zahrnuje 
evidenci a  řízení přestupků, tj. mé-
ně závažných škodlivých protipráv-
ných činů. Co si pod tím představit? 
Lidé mají zkušenosti s  dopravními 
přestupky (například špatné parko-
vání), spadají sem však i přestupky 
proti veřejnému pořádku, jako po-
rušení nočního klidu, vzbuzení ve-
řejného pohoršení, přestupky proti 
občanskému soužití (např. ublížení 
na cti), nebo přestupky proti majet-
ku (např. menší krádeže). Podle zá-
kona č. 250/2016 Sb., o  odpověd-
nosti za přestupky a řízení o nich je 
přestupkem společensky škodlivý 
protiprávní čin, který je v zákoně za 
přestupek výslovně označen a kte-
rý vykazuje znaky stanovené záko-
nem, nejde-li o trestný čin.

Přestupkovou agendu na MČ Pra-
ha-Libuš zajišťuje Komise k projed-

návání přestupků, jejíž členy a před-
sedu jmenuje starosta. Starosta ta-
ké zodpovídá za výkon přestup-
ků. Hlavním kontrolním orgánem 
je Magistrát hlavního města Prahy 
(MHMP). Ten ve své zprávě z  22. 
listopadu 2021 (Protokol z kontroly 
výkonu přenesené působnosti na 
úseku přestupkové agendy, 2021) 
mimo jiné uvádí, že MČ Praha-Libuš 
nebyla v minulosti v rozporu s práv-
ním předpisy schopna zajistit před-
ložení spisů ke kontrole. Vzhledem 
k  tomu, že MČ nezajistila nápravu, 
vyžádal si MHMP 40 spisů k  dis-
tanční kontrole, z nich bylo bez jaké-
hokoli vysvětlení předloženo pouze 
28 spisů. MČ tak porušila svoji zá-
konnou povinnost poskytnout po-
třebnou součinnost pro výkon kon-
troly, dále u  těchto spisů kontrol-
ní orgán zjistil, že tyto věci nebyly 
projednány či vyřízeny a že uplynu-
la promlčecí lhůta k jejich projedná-
ní. Jednalo se o spisy za rok 2019 
a předsedkyně Komise k projedná-
vání přestupků zdůvodnila svoji ne-
činnost pandemickou situací. Přes-
tože tato situace byla bezprece-
dentní, nelze tím vysvětlit to, že se 
přestupky nevyřizovaly, a  zejména 
to, že MČ neposkytovala součinnost 
kontrolnímu orgánu. Tento problém 
se navíc nevázal pouze na pande-
mii, ale i na období před ní a po ní.

Uvedená kontrola a  upozorně-
ní nebyly prvním varováním. Jak je 
zřejmé z předchozích kontrol, tento 
problém zde trvá několik let:
– kontrola z  roku 2016 hovoří 
o  opakovaných a  vícečetných zá-
važných pochybeních při výkonu 
přestupků, MČ měla podat zprá-
vu o  přijatých opatřeních, nic však 
nepředložila, při následné kontro-
le (leden 2018) MČ nepředložila ani 
všechny spisy, které byly požado-
vány. I  tato částečná kontrola však 
prokázala, že řada přestupkových 
věcí nebyla projednána, byla odklá-
dána, a to s nepřípustným odůvod-
něním, nebo dokonce bez odůvod-
nění, také byly zaznamenány neo-
důvodněné prodlevy (Zpráva o vý-
sledku kontroly plnění opatření při-
jatých k odstranění nedostatků zjiš-
těných na úseku projednávání pře-
stupků, 2018);
– kontrola v  září 2019 konstatova-
la, že MČ nebyla schopna předlo-
žit požadované spisy ke kontrole 
(kontrola se měla týkat spisů za rok 
2018, kdy už měla být většina spisů 
vyřízena) (Protokol z kontroly výko-
nu přenesené působnosti na úseku 
přestupkové agendy, 2019). MČ ne-
byla tedy schopna poskytnout po-
třebnou součinnost pro výkon kont-
roly, měla sepsat zprávu o přijatých 
opatřeních;

– následovala kontrola v roce 2021, 
jejíž výtah uvádíme výše, dále pro-
běhla mimořádná kontrola v březnu 
2022, opět nebyly požadované spi-
sy ke kontrole poskytnuty.

Bývalý starosta Mgr. Jiří Koubek 
byl v minulých letech konfrontován 
s  vážnými nálezy kontrol MHMP, 
které jednoznačně svědčily o  tom, 
že výkon přestupkové agendy je 
velmi problematický. MČ měla sou-
časně vždy do 30 dnů od ukonče-
ní kontroly přijmout opatření k  za-
jištění nápravy a  informovat o nich 
MHMP. Nikdy se tak nestalo. 

Magistrát eviduje jednu reakci 
městské části, jíž je žádost o posunu-
tí mimořádné kontroly v roce 2022.

Celou agendu tak řeší až nové 
vedení MČ, systém výkonu přestup-
ků bude napraven a nově nastaven. 
Jako starostka jsem již jmenovala 
novou předsedkyni Komise k  pro-
jednávání přestupků, spolu s radou 
MČ jsme se podrobně informova-
li o celé situaci na MHMP a hledali 
jsme inspiraci pro dobrou praxi na 
jiných MČ. Těmito kroky se aktiv-
ně snažíme hrozící pokutě zabránit 
a nastavit výkon přestupkové agen-
dy tak, aby k takovým pochybením 
už nedocházelo. 

Lucie Jungwiertová, starostka

Přestupkové přešlapy

Předně se vám chceme omlu-
vit za komplikace s původním 
hlasováním v Participativním 
rozpočtu v roce 2023. Byly nám 
dodány dva diametrálně rozdíl-
né výsledky ankety od společ-
nosti  Agora CE, o.p.s., se kte-
rou jsme rozvázali spolupráci. 
Našli jsme jiného dodavatele 
hlasování, se kterým mají dobré 
zkušenosti i v sousední MČ.

Od čtvrtka 20. dubna 2023 do 
úterý 9. května 2023 máte možnost 
hlasovat v  novém hlasování Parti-
cipativního rozpočtu. Na stránce: 
www.napadyprolibusapisnici.cz 
naleznete odkaz na hlasování 
a  také všechny návrhy, o  kterých 
rozhodujete. 

Máte na výběr dva kladné a  je-
den záporný hlas. Kladnými hlasy 
označíte projekty, které preferujete, 
které se vám líbí, záporným hlasem 
označíte projekt, který se vám nelí-
bí, nezdá se vám. Záporný hlas lze 
využít až po využití kladných hlasů. 
Využít můžete všechny tři hlasy, ale 
klidně i  jeden hlas (kladný). Hlaso-
vání proběhne pouze elektronicky 
prostřednictvím výše uvedených in-
ternetových stránek. Pro online hla-

sování bude vyžadována autoriza-
ce pomocí SMS zprávy. 

Pro občany, kteří si s  moderní 
technikou úplně nerozumí, je mož-
né hlasovat i osobně, a to na poda-
telně ÚMČ Praha-Libuš (Libušská 
35/200) s  asistencí zaměstnance 
ÚMČ Praha-Libuš, a to vždy v pon-

dělí a  ve středu od 9:00 do 11:00 
hodin a  od 13:00 do 15:00 hodin. 
Hlasující musí disponovat mobilním 
telefonem.

Děkujeme vám za hlasování 
a pochopení.

Bc. Petr Borský,  
koordinátor projektu

Nové hlasování v Participativním rozpočtu
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V minulých týdnech proběhl 
konkurz na ředitele ZŠ Meteo-
rologická. Rada MČ Praha-Libuš 
pečlivě zvažovala všechny fakto-
ry, tj. zejména doporučení kon-
kurzní komise, koncepci a vizi 
obou kandidátů, petici, informa-
ce od rodičů a pedagogů i výstu-
py České školní inspekce. Oba 
kandidáti se rovněž osobně pre-
zentovali na zasedání Rady MČ.

Rada MČ Praha-Libuš se v soula-
du s doporučením konkurzní komi-
se rozhodla jmenovat od 1. 7. 2023 
na pozici nového ředitele ZŠ Me-
teorologická PhDr. Alexandra Cha-
ralambidise. Chceme poděkovat 
oběma kandidátům za ochotu po-
stavit se do čela ZŠ Meteorologic-
ká, účastnit se konkurzního řízení 
a  panu Mgr. Jaroslavu Kulikovi za 
jeho dosavadní práci pro děti, uči-
tele a rodiče i jeho činnost pro MČ 
Praha-Libuš. Do konce června 2023 
zůstává pan Mgr. Jaroslav Kulik ře-
ditelem školy. Při osobním jednání 

jsme se s ním dohodli na hladkém 
chodu školy i předání celé agendy.

Rozhodně není cílem zřizovatele 
ani nového pana ředitele dělat ra-
zantní či unáhlené změny. Je nut-
né postupovat tak, aby v  žádném 
směru nebyl ohrožen chod školy, 
kvalita vzdělávání ani pohoda žáků. 
Naopak musí docházet k plynulým 
změnám, které naplní požadavky 
dnešní společnosti na kvalitní a mo-
derní vzdělávací systém.

Přejeme novému panu řediteli 
mnoho úspěchů v  jeho nové pozi-
ci. Již v  tuto chvíli probíhá jednání 
s  novými zájemci, kteří zaplní mís-
ta chybějících pedagogů. Nechme 
tedy již nově nastupujícího pana 
ředitele a všechny pedagogy, kteří 
na této škole působí, aby i  nadále 
mohli v  klidu odvádět kvalitní prá-
ci a  již nyní začít připravovat nový 
školní rok. 

Mgr. Kateřina Turnová, 
místostarostka pro ekonomiku, 

školství, sociální oblast, 
zdravotnictví

Konkurz na ředitele  
ZŠ Meteorologická

Jaro je v plném proudu a vrabci 
na střechách si už doštěbetali 
zprávu, že základní škola Me-
teorologická bude mít nové-
ho ředitele. Někteří byli možná 
touto zprávou zaskočeni a při-
jali ji s rozpaky. Dost možná ale 
také s pochopitelnou obavou, 
co bude dál. Dosluhující ředi-
tel přece dokázal školu provést 
nelehkým covidovým obdobím, 
potkával se s dětmi a rodiči na 
různých akcích, snažil se pro-
měňovat školu zevnitř, kdo je 
tedy „ten nový, odkud přichá-
zí a kam směřuje“? To všechno 
jsou legitimní otázky, na které 
se pokusím odpovědět.

Již podle jména by mnozí moh-
li jistě usuzovat, že jsem cizinec. 
Ano, kořeny mám v  Řecku, ale je-
nom z jedné poloviny, protože mat-
ka je Češka a já jsem se narodil zde, 
v Čechách, v Praze. Kdybych měl jít 
do důsledku, tak jsem křtěn Vlta-
vou, a  to doslova (jistě znáte po-
rodnici v Podolí). Také jsem v Praze 
vystudoval Pedagogickou fakultu 
Univerzity Karlovy a  mým oborem 
se stalo učitelství druhého a  třetí-
ho stupně se zaměřením na hudeb-
ní výchovu a  ruský jazyk. Hudební 
výchově jsem zůstal věrný dosud 
a ruský jazyk jsem po dlouhé době 
začal učit zase až zde, na základní 
škole Meteorologické. Pravda, je-
nom dva roky, ale přesto s  plným 
nasazením (nicméně to mohou po-
soudit jenom mí žáci, nikoliv já).

Pedagogickou kariéru jsem za-
počal v roce 1991 na základní škole 
v  Praze 13. V  roce 1996 jsem pře-
šel do Výzkumného ústavu peda-
gogického v  Praze, kde jsem měl 
na starost problematiku vzdělávání 
hudební výchovy na základní škole, 
gymnáziích a v základních umělec-
kých školách. Ve výzkumném ústa-
vu jsem působil až do roku 2008, 
přičemž jsem si stále udržoval pra-

xi, byť jen na částečný úvazek, vý-
ukou žáků na základních školách 
nebo gymnáziích. To proto, abych 
neztratil kontakt s  realitou školy! 
V  letech 2008–2013 a  2014–2015 
jsem po ukončení svého působe-
ní ve výzkumném ústavu vykonával 
funkci zástupce ředitele v základní 
škole. V  roce 2013 jsem si na rok 
„odskočil“ na Ministerstvo školství, 
kde jsem působil jako odborný re-
ferent v  oddělení středního a  vyš-
šího odborného vzdělávání. Zde 
jsem měl na starosti problematiku 
konzervatoří. 

Pak přišel rok 2015 a s ním nové 
působiště – základní škola v Praze 
4 – Libuši. Nastoupil jsem na post 
učitele hudební výchovy (opět na 
částečný úvazek, neboť jsem ve-
dle toho až do roku 2019 učil i  na 
Pražské konzervatoři). Na částečný 
úvazek zde pracuji stále a vedle to-
ho spolupracuji s  Národním peda-
gogickým institutem na kurikulár-
ní reformě, která se dotkne celého 
vzdělávání v České republice.

Ano, mohu tedy říci, že jsem škol-
ství poznal ze všech možných úh-
lů, z  pozice řadového učitele, zá-
stupce ředitele, výzkumného pra-
covníka i  ministerského referenta. 
Působil jsem na školách různého 
typu a  nyní budu jmenován ředi-
telem. Jsem přesvědčen o tom, že 
právě pohled na školství z různých 
úrovní může být prospěšný pro to, 
abych mohl směrovat školu správ-
ným směrem. Předešlá i naposledy 
získaná zkušenost z  tvorby rámco-
vých vzdělávacích programů a  při-
pravované kurikulární reformy mů-
že být rovněž impulzem pro pozvol-
né změny v naší škole. Možná z mé-
dií či jiných zdrojů jste se dozvěděli, 
že změny na státní úrovni se již del-
ší dobu připravují a budou mít po-
chopitelně dopad na všechny školy 
v republice – díky novým vzděláva-
cím programům a novému nastave-
ní učebního plánu na státní úrovni 

Kdo jsem, odkud přicházím a kam směřuji...
začnou všechny školy v  České re-
publice postupně zvažovat a měnit 
skladbu vzdělávacího obsahu – to-
ho, co učí a proč to učí. Třeba změ-
ny, které se týkají obsahu – hledání 
onoho „jádra“, co žáci opravdu bu-
dou potřebovat pro život v 21. sto-
letí. Nové učební plány v  kuriku-
lu umožní školám větší variabilitu 
uspořádání předmětů a jejich obsa-
hů včetně využití volitelnosti právě 
s ohledem na personální, materiální 
i hygienické podmínky školy, zájmu 
a  preferencí žáků. Dovoluji si tvr-
dit, že díky získaným zkušenostem 
právě naše škola bude na tyto změ-
ny lépe připravena, aniž by učitelé 
a žáci pocítili nějaké zásadní země-
třesení. Budeme mít totiž „autorský 
předstih“, který pomůže zvládnout 
některé možné nástrahy. 

Samozřejmě vzdělávací program 
není všechno, nejdůležitější jsou li-
dé ve škole. V naší škole působí uči-
telé, kteří svému řemeslu rozumějí. 
Je sice možné, že dojde k  nějaké 
obměně, ale tak tomu bylo a prostě 
je na všech školách. Učitelé přichá-
zejí a odcházejí – toho konec kon-
ců v minulých letech nebyla ušetře-
na ani naše škola! Je ale povinnos-
tí ředitele školy, a  zde byla nabíd-
nuta i pomoc ze strany zřizovatele, 
postarat se o  to, aby pedagogický 
sbor byl úplný a  funkční. Prioritou 
jsou přece dobří učitelé a spokoje-
né děti! Pak mohou být spokojení 

i  rodiče, kteří budou přivádět své 
děti do naší školy.

Ve vzdělávacím procesu musí 
být vyváženy přiměřené požadavky 
a nároky na děti s respektujícím pří-
stupem k nim, a to včetně respektu 
k jejich individuálním schopnostem 
a dispozicím. Bez toho to prostě ne-
půjde. Proto zde máme a budeme 
mít školské poradenské centrum, 
v němž počítám s prací psychologů, 
speciálních pedagogů. Ale také po-
čítám s učiteli, kteří budou nabízet 
smysluplný vzdělávací obsah, počí-
tám se smysluplnými akcemi školy, 
počítám s lidmi v provozu, bez nichž 
se škola jednoduše neobejde, počí-
tám... s vámi, vaší důvěrou a podpo-
rou. A na viděnou při oslavách 90. 
let výročí školy!!!

PhDr. Alexandros Charalambidis
Foto: Archiv ZŠ Meteo

Kontakt na koordinátora  
sociální pomoci

Koordinátor sociální pomoci MČ Praha-Libuš je zde pro vás, 
můžete se přijít i pouze poradit. Komunikovat s ním lze písemně 
po e-mailu, nebo telefonicky. Na pracovišti Úřadu MČ Praha-Libuš, 
K Lukám 664, je přítomen každé pondělí od 14:00 do 16:30 hodin, 
případnou návštěvu je vhodné domluvit předem telefonicky.

Koordinátor sociální pomoci

Miloš Hájek
koordinatorpomoci 
@praha-libus.cz

Tel.: 604 740 696
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ZŠ Meteorologická
BEZPEČNÝ INTERNET 
(Proxima sociale)

Zábavnou formou jsme se dozvě-
děli, jaká nebezpečí na internetu na 
nás mohou číhat, jak se vyvarovat 
různým nástrahám, které používání 
internetu přináší. A co je nejdůležitěj-
ší? Dodržovat pravidla a řídit se jimi.

Desatero bezpečí na internetu
1. Nedávej nikomu adresu ani tele-

fon. Nevíš, kdo se skrývá za mo-
nitorem na druhé straně.

2. Neposílej nikomu, koho neznáš, 
svoji fotografii a  už vůbec ne 
intimní.

3. Udržuj hesla (k  e-mailu i  jiné) 
v tajnosti, nesděluj je ani blízké-
mu kamarádovi.

4. Nikdy neodpovídej na nesluš-
né, hrubé nebo vulgární maily 
a vzkazy.

5. Nedomlouvej si schůzku přes in-
ternet, aniž bys o tom řekl něko-
mu jinému.

6. Pokud narazíš na obrázek, vi-
deo nebo e-mail, který tě šoku-
je, opusť webovou stránku.

7. Svěř se dospělému, pokud tě 
stránky nebo něčí vzkazy uve-
dou do rozpaků.

8. Nedej šanci virům. Neotevírej 
přílohu zprávy, která přišla z ne-
známé adresy.

9. Nevěř každé informaci, kterou 
na internetu získáš.

10. Když se s někým nechceš bavit, 
nebav se.

Naše názory 
Anička D.: Mně se pořad nelíbil, 
protože jsem už všechno věděla. 
Nic nového jsem se nedozvěděla. 
Míša: Věděl jsem všechno, tak nic 
moc. Líbilo se mi hraní her. 
Matyáš: Líbilo se mi, že jsem mohl 
říct, co všechno mám rád. Program 
byl celkem zábavný. 
Sába: Líbily se mi hry, ale jinak jsem 
všechno věděla. Celkově byl pro-
gram dobrý, lektoři byli fajn. 
Kryštof: Nejvíce se mi líbila hra, kde 
jsme si vyměňovali místa. Fajn by-

lo, že všichni mohli říct, co mají rádi. 
Hanka: Program se mi nelíbil, mys-
lím si, že mně k ničemu nebyl. Lek-
torky mě moc nenadchly. 
Kristína: Líbila se mi hra s měněním 
míst. Některé věci jsem již znala. 
Některé pro mě byly nové. 

NOC S ANDERSENEM 

Noc s Andersenem si klade za cíl 
podpořit dětské čtenářství a  před-
stavit knihovny jako komunitní cent-
ra, která umí prezentovat nové krea- 
tivní formy práce s dětmi a dětskou 
literaturou. 

Noc s  Andersenem je meziná-
rodní akce Klubu dětských kniho-
ven SKIP ČR, při níž děti nocují 
v knihovnách, školách a jiných spřá-
telených organizacích. Knihovny, 
školy, kluby či dětské domovy v ČR, 
v Evropě, ale také v zámoří tak jed-
nou ročně otevírají své brány, aby 
děti vybavené polštářky a spacáky 
mohly i v noci naslouchat čtení po-
hádek, na které v dnešní uspěcha-
né době není doma tolik času. 

Akce je spojena s výročím naro-
zení dánského pohádkáře H. Ch. 
Andersena a  Mezinárodním dnem 
dětské knihy. 

LETOS SE POŘÁDÁ JIŽ 23. ROČNÍK 
POHÁDKOVÉHO NOCOVÁNÍ. 

A jak akce probíhá v naší třídě?
Po příchodu do třídy si každý na-

šel místečko, kde bude usínat. Le-
tos se nás zde sešlo jenom osm. 
Hned jsme se museli posilnit malou 
svačinkou.

Žáci 9. tříd pro nás připravili pro-
gram. Většinou se jednalo o skládání 
puzzle. Vše bylo zaměřeno na tvorbu 
Heleny Zmatlíkové, které byl letošní 
ročník věnován. Za každý splněný 
úkol jsme dostali razítko na kartičky 
s  jednotlivými úkoly. Potom nás če-
kalo divadlo s příběhy ze staré Prahy.

Konečně jsme se dostali ke čtení 
pohádek. Tak uvidíme, v kolik hodin 
se nám podaří usnout:-).                                                                                                                                      

J. Němečková + 2.A 

PŘÍPRAVA NA VELIKONOCE 
V MONTESSORI 

Letos jsme přípravu na Veliko-
noce měli opravdu bohatou. Začali 
jsme besedou v knihovně a pokra-
čovali velikonočním workshopem 
v našem oblíbeném Domu U Zlaté-
ho prstenu. Zde jsme se dozvědě-
li mnoho informací ke všem dnům 
od Modrého pondělí, Šedivého úte-
rý až po Velikonoční pondělí. Také 
jsme se naučili několik velikonoč-
ních říkanek a  básniček. Formou 
divadla jsme si připomněli důležité 
tradice, které se váží k velikonoční-
mu příběhu. V dílně jsme si po pro-
gramu vyrobili papírového ptáčka. 

Ve škole jsme se naučili plést ko-
šíčky z pedigu, velikonoční pomláz-
ku ze 4 a 6 proutků a stihli si ozdo-
bit ubrouskovou technikou i několik 
vajíček do velikonočního košíčku. 
Dalo nám pletení velkou práci, ale 
nakonec jsme košíček i  pomlázku 
včas dokončili a odnesli si výrobky 
domů. Poslední den ve škole před 
prázdninami, na Škaredou středu, 
jsme zakončili velikonoční přípra-
vy v  Národopisném muzeu. Zde 
jsme si vyrobili z kynutého těsta ve-
likonoční jidášky, upekli jsme si je 
v troubě a mohli si je dát ještě teplé 
ke svačině nebo si je odnést domů. 

Radana Konarská
Foto: archiv ZŠ Meteorologická

ZŠ METEOROLOGICKÁ

hledá pedagogické zaměstnance pro školní rok 2023/2024.

Aktuálně škola vypisuje výběrové řízení na pracovní pozice:

učitel pro 1. stupeň, učitelé pro 2. stupeň  
v aprobacích M, ČJ, AJ, D, PŘ, TV, NJ.

V případě vašeho zájmu zašlete vaše strukturované CV na email: 
alexandros.charalambidis@zsmeteo.cz

Přemýšlíte o Montessori programu na ZŠ Meteorologické?
 

 Vaše dítě si může jeden den v Montessori programu sa-
mo prožít a rozhodnout se tak lépe, zda by mu program 

vyhovoval.

Bližší informace vám ráda sdělí
 Mgr. Radana Konarská, radana.konarska@zsmeteo.cz
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ZŠ Písnice
UKLIĎME ČESKO

Již tradičně se naše škola zapojila 
do celonárodní akce „Ukliďme Čes-
ko“. I přes nepřízeň počasí se žáci 
školy vydali do ulic Písnice a  zod-
povědně uklízeli. Ráda bych touto 
cestou děti pochválila a poděkova-
la jim. Moc si vážíme pomoci a jsme 
rádi, že se snaží vytvořit krásné pro-
středí naší obce. Doufám, že se za-
stydí ti, kterým dělá potíž odpadky 
vyhodit tam, kam patří…  

Mgr. Lenka Vítková

KDYŽ SE ŘEKNE PŘÍRODA

V naší družině je slovo „příroda“ 
skloňováno velmi často. Dost mož-
ná, že i denně. Máme rádi květiny, 
stromy, zvířata... 

Podíleli jsme se na budování 
„broukoviště“ na naší zahradě. Do-
nesli jsme z lesa vhodné dřevo (sta-
čilo jít jednou, však je nás hodně!), 
celý týden jsme denně kopali hlu-
bokou a  širokou jámu, průměr víc 
než dva metry...

A  mezi tím jsme měli domluve-
nou návštěvu v Záchranné a chovné 
stanici sov a  dravých ptáků v  Cho-

lupicích. Je od naší školy „co by ka-
menem dohodil“! Počítali jsme totiž, 
že cesta potrvá tak tři čtvrtě hodiny 
a představte si, že jsme tam byli za 
dvacet minut, takoví jsme sportovci! 
Vyslechli jsme přednášku o ptácích, 
některé si prohlédli v  jejich příbyt-
cích a poté následovaly letové ukáz-
ky. Orlice Helenka se nechala unášet 
větrem, až se nám tajil dech. Vrátí se? 
Vrátila! Ale bylo to napínavé. Někte-
rým dětem i  paním vychovatelkám 
přistávali dravci dokonce na rukách.

Vraceli jsme se zpátky do ško-
ly plni zážitků a  příjemně unavení. 
Příroda je opravdu mocná čaroděj-
ka, očarovala nás opět svou rozma-
nitostí a my jsme si slíbili, že se do 
Cholupic určitě brzy vrátíme. 

Děti a vychovatelky ZŠ Písnice

OSLAVY JARA 

Jako každý rok jsme ve spolu-
práci s městskou částí Praha-Libuš 
společně oslavili přicházející jaro. 
Škola a okolí bylo plné tvořivých dí-
len, o které se postaraly paní učitel-
ky a vychovatelky ze školy a z ma-
teřských škol městské části Praha-
-Libuš. Všechny dílny byly moc krás-

né a děti měly o zábavu postaráno. 
Kromě výrobků si odnášely i odmě-
ny za splnění úkolů. Také školní jí-
delna, která se na celé odpoledne 
změnila v kavárnu, byla často zapl-
něná návštěvníky. Ti si pochutnáva-
li na dobrotách, které paní kuchařky 
připravily a mohli si zde na chvíli od-
počinout a popovídat s přáteli.

Velkou pozornost si také získa-
la výstavba broukoviště, které jsme 
založili u  venkovní učebny. Kromě 
výstavby proběhl i křest a my věří-
me, že se u nás broučkům bude da-
řit a že dětem přinese spoustu zá-
bavy a informací při bádání a pozo-
rování. I u hasičů, kde se motaly po-
mlázky, bylo velmi živo. Pouze po-
časí nám, jako každý rok, dělalo tro-
chu starosti, ale nakonec se při prů-
vodu s Moranou umoudřilo a my se 
tak mohli společně rozloučit se zi-
mou tradičním vhozením Morany do 

rybníka. Věřme, že už nás čekají jen 
krásné sluneční dny nejen ve škole. 

Petra Brodská

VELKÁ GRATULACE

Koncem dubna oslavila naše milá 
paní ředitelka Mgr. Blanka Chýlová 
významné životní jubileum. Upřímně 
gratulujeme a přejeme do dalších let 
pevné zdraví, štěstí, pohodu a mno-
ho spokojenosti v osobním životě.

Paní ředitelka dokázala ve škole 
vytvořit příjemnou atmosféru, kde 
se cítíme bezpečně a  spokojeně. 
Její heslo „Všichni jsme milí“, vypo-
vídá za vše. Je pro nás nejen ředi-
telkou, ale především člověkem, za 
kterým můžeme kdykoliv přijít a po-
radit se nejen o práci, ale i o  sou-
kromí. A za to moc děkujeme.

Všichni pracovníci písnické školy.

ČTYŘLÍSTEK

V naší třídě, ve Čtyřlístku, kde pře-
vládá zelená klidná barva v  kombi-
naci s  veselou oranžovou, si moc 
rádi hrajeme. Volná hra je pro nás 
důležitá, rozvíjí naši představivost, 
fantazii a  spontánnost. Třídu máme 
vybavenou kvalitními hračkami pro 
dívky i  chlapce. Pro námětové hry 
využíváme vyvýšeného pódia zaří-
zeného například krásnou, na míru 
postavenou kuchyňkou s  komplet-
ním vybavením. Užíváme si pro do-
ma netypických hraček, velkých mo-
litanových a  magnetických kostek, 
dřevěného obchůdku nebo nově 
dokoupených maňásků pro drama-
tickou výchovu. Pohádky s  velkým 
zájmem divadelně ztvárňujeme, vy-
užíváme k tomu také čepičky a kos-
týmy. Nenásilnou formou se učíme 
veřejnému vystupování před vět-
ším publikem. Naši třídu jsme nově 
vybavili také elektrickými pomůc-
kami, stavebnicí Boffin nebo digi-
tálním mikroskopem. Umožňujeme 
dětem rozvíjet se v tvůrčích činnos-
tech, pracovat dle vlastní fantazie, 
se zaujetím a s radostí. Zájem o dra-
matickou výchovu podporujeme vý-
raznou četbou. Po celý den máme 
volně přístupnou, pravidelně dopl-
ňovanou knihovnu. Předškoláci mají 
během dne svůj prostor pro přípravu 
do školy. Zpíváme lidové a  tradiční 

písničky i  ty, které běžně neznáme. 
Navazujeme přátelské vztahy, učí-
me se vyjadřovat, rozvíjíme schop-
nost spolupráce a  vzájemného re-
spektu. Seznamujeme se s pravidly. 
Nejen výtvarná výchova s nepřeber-
ným množstvím kreativních nápadů, 
ale i sportovní vyžití nám dělá radost. 
Pohyb je pro nás přirozený a sporto-
vání nás baví. Zejména díky kama-
rádské a pohodové atmosféře, kte-
rou naše třída Čtyřlístek nabízí, ji na-
vštěvujeme rádi. Abychom se ve tří-
dě cítili dobře a měli neustále čerstvý 
vzduch, jako je na naší krásné, velké 
zahradě. Kromě pravidelného vět-
rání se o naše zdraví ještě celý den 
stará čistička vzduchu a třídu několi-
krát v roce důkladně ionizujeme.

Petra Dufková,  
Dana Fáberová, učitelky 

SLUNÍČKO

Ve třídě Sluníčko panuje stále 
dobrá nálada. S  kamarády se zají-
máme o okolní svět a jeho prozkou-
mávání, pozorujeme přírodu v okolí 
školky, ale rádi se podíváme i na ži-
vot pod mikroskopem nebo ve vel-
kém akváriu v naší třídě. Když něco 
nevíme, nebojíme se zeptat, když ni-
kdo neví, odpověď najdeme v kníž-
kách. Knihy máme opravdu moc rá-
di, a tak si čteme v každé volné chví-
li, ale nejraději při odpoledním od-

počinku. Máme také moc rádi há-
danky a jiné zapeklité úkoly, které si 
pro nás chystají paní učitelky.

Často je nám také do zpěvu. Umí-
me hodně písniček a rádi si je zpívá-
me s klavírem nebo kytarou, a  také 
s  vlastním doprovodem na Orffovy 
hudební nástroje. Když nás zrovna 
nezastihnete při zpěvu, budeme urči-
tě cvičit nebo tančit, protože ke spor-
tu máme ve třídě skvělé podmínky. 
Využíváme žebřiny, kladinu, švéd-
skou bednu a sport nám není cizí.

Nejraději ze všeho si ale hraje-
me. Ve třídě máme spoustu pěk-
ných hraček, stavebnic i  stolních 
her. K volné hře máme dostatek ča-
su i prostoru, protože paní učitelky 
vědí, jak je pro nás důležitá.

Zkrátka, do školky se těšíme kaž- 
dý den a  budeme se těšit také na 
nové kamarády.

KYTIČKA

Ve třídě Kytička se snažíme vy-
tvořit co nejvlídnější a  nepodnět-
nější prostředí s  nabídkou roz-
manitých činností, které har-
monicky rozvíjí osobnost dětí. 
Vedeme děti k samostatné a  tvoři-
vé hře s experimentováním, kdy se 
děti učí vlastním prožitkem. Kreslí-
me a malujeme v našem výtvarném 
ateliéru, kde si dle zájmu a bez spě-
chu můžeme tvořit. V  Kytičce také 

rádi zpíváme, hrajeme na různé hu-
dební nástroje a  tančíme. S  dětmi 
cvičíme v prostoru naší třídy a vyu-
žíváme různé sportovní nářadí a ná-
činí. Při procházkách do přírody 
vedeme děti ke kladnému vztahu 
k přírodě, k jejímu pozorování a ná-
slednému porozumění.  Učíme se 
básničky, povídáme si o  světě ko-
lem nás. Učíme děti vyjádřit svá přá-
ní a touhy a připravujeme je na dal-
ší vzdělávání, ale hlavně si hrajeme.  
Jsme rádi, když děti do naší MŠ 
chodí rády, když jsou spokojené 
a  všechny činnosti probíhají v  pří-
jemné a radostné atmosféře.

Marie Holerová a Dagmar 
Bumbalová, učitelky

Foto: archiv MŠ Lojovická

MŠ Lojovická
Foto: archiv ZŠ Písnice
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Druhý letošní jarní výlet or-
ganizační výbor Klubu Senior 
naplánoval na hrady Kokořín 
a Houska.

V  úterý ráno 11. dubna jsme na-
stoupili na našem tradičním odjez-
dovém místě „u Eimů“ do pohodlné-
ho zájezdového autobusu, kde jsme 
po přivítání byli stručně seznámeni 
s historií obou středověkých pamá-
tek a organizačními záležitostmi.

Smířeni s nepříznivou předpově-
dí počasí jsme se vydali na cestu za 
naším prvním cílem. Na parkoviště 
Kokořín-Podhradí jsme dojeli načas. 
Téměř půlkilometrová cesta k  hra-
du vedla stále do vrchu, a tak někte-
rým hůře chodícím seniorům dávala 
pořádně zabrat. K tomu začalo ješ-
tě drobně poprchávat. Přesto jsme 
se téměř všichni sešli před vstupem 
do hradu, který byl tento den ote-
vřen speciálně jen pro nás.

Příjemná průvodkyně nás podrob-
ně provedla vybranými palácovými 
místnostmi a osvětlila jeho bohatou 
historií, která sahá až do 15 století. 
Kokořín patřil mezi menší šlechtic-
ké hrady strážního typu, plnil hlav-
ně funkci obrannou a ochrannou. 

Již od roku 1544 byl uváděn v dobo-
vých dokumentech jako zpustlý. Rui-
ny hradu koupil po 350 letech v roce 
1894 pražský podnikatel Václav Špa-
ček, jehož syn Jan nechal hrad ještě 
před 1. světovou válkou novogotic-
ky zrekonstruovat. Po druhé světové 
válce byl hrad zkonfiskován a teprve 
v  roce 2006 rodině Špačků navrá-
cen v  restituci. Kdo ze seniorů měl 
zájem, mohl se projít po hradbách 
a  zvláště fyzicky vybavení jedinci 
měli možnost vystoupat na 38 m vy-
sokou věž, odkud je krásný pohled 
do okolí i na samotný vnitřek hradu.

Poté jsme se přesunuli do neda-
lekého města Mšeno, kde jsme mě-
li zamluvený chutný oběd. Někteří 
senioři pak využili volné chvíle a šli 
procházkou na prohlídku města ne-
bo do cukrárny.

Ve 14 hodin jsme již seděli v au-
tokaru směr hrad Houska. Mírně 
stoupající cestu k  hradu, postave-
ném na pískovcovém Zámeckém 
vrchu, jsme opět od parkoviště ab-
solvovali v dešti se sněhem, ke kte-
rému se přidal i  silný vítr. Naštěstí, 
poučeni z  Kokořína, jsme s  sebou 
měli deštníky nebo pláštěnky. Kas-
telán a současně charizmatický prů-

vodce pan Ing. Miroslav Konopásek 
oblečený v dobovém oděvu nejpr-
ve zavřel dva hlídací psy a poté nás 
přivítal na (i pro historiky) tajemném 
hradu. Gotický hrad založil Přemy-
sl Otakar II. ve 13. století. Hrad sta-
věl v letech Jindřich a Hynek z Du-
bé, který ho po smrti krále Přemy-
sla Otakara II získal do vlastnictví 
svého rodu. Předchůdcem hradu 
bylo již v 9. století nejprve dřevěné 
a později kamenné hradiště.

Hrad je tajemný nejen svým vzni-
kem, ale také se vypráví, že je v něm 
brána do pekel, která se má nachá-
zet v nyní již zasypané puklině pod 
hradní kaplí. Stavba je vrostlá do pís-
kovcové skály a  v  některých míst-
nostech tak tvoří stěnu přírodní opra-
covaná skála. Hrad proto není obry-
sově pravidelnou stavbou, ale spíše 
lichoběžníkem. Během staletí zažil 
hrad řadu stavebních úprav a  mě-
nili se i majitelé. Ke konci 16. století 
byl přestavěn na renesanční zámek. 
Po 2. světové válce byl hrad vyvlast-
něn. V současné době hrad patří do 
soukromých rukou potomků senáto-
ra a  prezidenta Škodových závodů 
Josefa Simonka, který hrad koupil 
v r. 1924. Předán byl v rámci restitucí 

– v havarijním stavu. Dědicové hrad 
v devadesátých letech nechali opra-
vit a zpřístupnit veřejnosti.

Po prohlídce a veskrze zajímavém 
výkladu jsme se přesunuli na parko-
viště a  vyrazili k  domovu. Výlet se 
nám všem i přes pošmourné počasí 
líbil a rozšířil naše historické obzory.

Zdena Prchlíková
Foto: archiv Klubu Senior

Výlet na Kokořín a Housku

V  plné síle je zde jaro, ukazuje 
krásné květy s  nezapomenutelnou 
vůní a zelení na všech místech ko-
lem. Říká se, že měsíc květen je nej-
krásnějším měsícem celého roku. 
A co jsme pro vás v květnu připravili 
k potěšení v klubu nebo na cestách 
a rekreacích?

PROGRAM NA KVĚTEN 
A ZAČÁTEK ČERVNA 2023
2. 5. Klub uzavřen. Většina členů 
cestuje do Harrachova. Těšíme se!
9. 5. Přijdou zástupci Městské po-
licie hl. m. Prahy – prevence. Je to 
vždy velmi zajímavé. Tentokrát bu-
deme poučeni, jak rozpoznat a  žít 
s  nemocemi, jako je Alzheimerova 
a Parkinsonova choroba.
16. 5. Zástupce školy pan Mgr. Mar-
tin Mauer nám přislíbil rozjasnit toto 
odpoledne k svátku matek několika 
písničkami, zpěvem a  harmonikou. 
Bude to hezké odpoledne.
23. 5. Opět něco pro zasmání z in-
ternetu a z jiných zdrojů. A také se 
něco dozvíme a poučíme se.
27.–28. 5. Dvoudenní zahrádkář-
ský výlet na Moravu s bohatým pro-
gramem (Svojanov, Bystré, Perštejn, 
Lysice, Býkovice, Macocha, Kunš-
tát, Letice) vás jistě potěší. Odjezd 

v 7.00 hodin od Eimů, za nahlášenou 
cenu (bus) zvýšenou na 2 000 Kč. 
V částce je zahrnuto ubytování s po-
lopenzí, bus. Zájezd naplněn. Bude-li 
mít někdo ještě zájem, pořešíme to.
30. 5. O  historii jsme ještě všech-
no neprobrali. Paní prof. Nováková, 
naše historička, připravila opět ně-
co velmi zajímavého. Přijďte a  po-
slechněte si.
6. 6. Zajímavý výlet: Zvíkov – Orlík. 
Srdečně zveme. Přihlášky v  klubu 
u p. Dostálové.

UPOZORŇUJEME

Na týdenní pobyty máme ještě ta-
to místa:
Františkovy Lázně obsazeny, ev. je-
den pokoj pro případ, kdyby někdo 
onemocněl.
Slovensko (ubytování někde jinde), 
možnost ještě 4 osob.
Maďarsko obsazeno, bude-li event. 
nějaký požadavek, budu se snažit 
zařídit.
Šumava obsazena, uvidíme, co se 
dá dělat, bude-li mít někdo z klubu 
ještě zájem.

Za organizační výbor Klubu Senior 
Zdena Prchlíková

Klub Senior
Klub Senior, K Lukám 664/1, 142 00 Praha-Libuš
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POŽÁRNÍ OCHRANA  
OČIMA DĚTÍ 2023

Na schůzce konané 27. února 
2023 jsme využili studeného a ne-
příjemného počasí a  s  našimi dět-
mi se věnovali realizaci 49. roční-
ku soutěže Požární ochrana očima 
dětí a mládeže pro rok 2023. Sou-
těž vyhlašuje Ústřední odborná ra-
da prevence SH ČMS a mohou se jí 
zúčastnit školská a mimoškolská za-
řízení. Soutěžit se dá ve třech růz-
ných oblastech – literární, výtvarné 
a s využitím digitálních technologií. 
Ústředním tématem bylo téma ha-
sič a komíny.

Děti z  Kolektivu mladých hasi-
čů se zapojily do výtvarné soutěže 
a každé z nich nakreslilo minimálně 
jeden soutěžní obrázek. Celkově se 
do soutěže zapojilo devatenáct dětí.

V  závěru schůzky jsme požádali 
přítomné členy Jednotky sboru dob-
rovolných hasičů Praha-Písnice o vy-
hodnocení základního kola soutěže. 
Každý z nich mohl ocenit tři nejlepší 
práce a přidělit jim body. Po jejich se-
čtení do okrskového kola postupují:
a) výtvarné práce kategorie M 1 – 

Michal Krátký
b) výtvarné práce kategorie M 2 – 

Denis Kovář, Vít Holan a  Lucie 
Moravcová

c) výtvarné práce kategorie ZŠ 1 – 
Jakub Holan

d) výtvarné práce kategorie ZŠ 2 – 
Matěj Švehla, Filip Vejvoda a An-
na Holanová
Dne 27. března 2023 se uskuteč-

nilo okrskové kolo, kam poslaly své 
práce i okolní mateřské školy – Ke 
Kašně, Lojovická a Mezi Domy. Naši 
mladí hasiči se v konkurenci soutě-
žících neztratili a do krajského kola 
postupují v kategorii M 1 ze třetího 
místa Michal Krátký, v kategorii ZŠ 1 
z prvního místa Jakub Holan a v ka-
tegorii ZŠ 2 z  prvního místa Matěj 
Švehla, z druhého místa Filip Vejvo-
da a ze třetího místa Anna Holano-
vá. Všem soutěžícím blahopřejeme 
a držíme jim palce v krajském kole.

ČESKÝ HALOVÝ POHÁR

V  sobotu 25. března 2023 se 
v Jablonci nad Nisou konalo 2. kolo 
letošního ročníku Českého halové-
ho poháru v  běhu mladých hasičů 
na 60 m překážek. Jednalo se o zá-
vod IX. ročníku Jablonecké haly 
mladých hasičů. V sobotu byl závod 
kategorie starších chlapců a  dívek 
a o den později, v neděli 26. března 
2023, pak do závodu nastoupila ka-
tegorie mladších.

V  sobotu náš sbor reprezento-
val v kategorii starších chlapců Alex 
Kvítek. Alex předvedl dva vyrovna-
né výkony – 15,34 s a  15,55 s, při-
čemž tím prvním si vylepšil své 
osobní maximum. Nakonec s  tímto 
krásným výkonem obsadil 93. místo 
z 205 startujících závodníků.

V neděli jsme do Jablonce vyra-
zili se třemi závodníky – Annou Ho-
lanovou, Jakubem Holanem a  Ma-
tějem Švehlou. Ačkoliv se ze sobo-
ty na neděli měnil čas, tak děti měli 
docela dobrou náladu. 

Kuba Holan si vylepšil své osob-
ní maximum přesně o 4 s na hodno-
tu 24,87 s. Druhý pokus se mu však 
nepovedl, ale pro něj i pro nás je to 
skvělý výsledek, který nakonec sta-
čil na 118. místo.

Jako druhý nastoupil do závo-
du se startovním číslem 167 Matěj 
Švehla. Ten si vylepšil své osobní 
maximum o 2 s na čas 22,72 s. Se 
svým časem obsadil 106. místo. Cel-
kově se závodu zúčastnilo 153 zá-
vodníků – chlapců.

Říká se, že to nejlepší má přijít na 
konec. V Jablonci se to nejlepší stalo 
hned na začátku, jelikož kategorie dí-
vek startovala nejdříve. Naší „třešnič-

kou na dortu“ byla v kategorii mladších 
dívek Anna Holanová. Její „osobák“ 
má hodnotu 17,1 s a v konečné tabul-
ce se umístila na 36. místě a do celo-
ročního bodování získala krásných 15 
bodů. V kategorii dívek startovalo 132 
závodnic. Od srdce jí k dosaženým vý-
sledkům blahopřejeme.

Držíme jim palce do dalších závo-
dů, ať jsou příště ještě úspěšnější.

ETAPOVÁ HRA ZA POKLADEM 
KAPITÁNA RUDOVOUSE

V období od 9. ledna do 27. břez-
na 2023 probíhala zimní příprava 
skupiny mladších žáků a  přípravky 
v prostorách tělocvičny Základní ško-
ly Smolkova. V rámci zimní přípravy 
jsme s dětmi prováděli různé pohy-
bové aktivity. Aby to bylo zajímavější, 
tak v závěru každého tréninku na dě-
ti čekala jedna část etapové hry Za 
pokladem kapitána Rudovouse. 

Během deseti schůzek na dě-
ti čekalo deset těžkých či lehčích 
úkolů, které měly za úkol procvičit 

jejich fyzickou i psychickou kondici, 
odvahu a kuráž, ale i zručnost a ši-
kovné ruce či bystrou mysl.

Každý, kdo úkol splnil, si připočetl 
jeden bod do celkového hodnocení. 
Komu se to nepodařilo, ten mohl tré-
novat a pokusit se o zdolání příště. 
V bonusové etapě mohli naši mladí 
hasiči (plavčíci) získat dvojnásobný 
počet bodů. Ten, kdo získal na konci 
března hranice devíti bodů, dokázal, 
že je všestranně zdatný a  projevil 
v sobě osobní sílu zdolávat překážky

Nakonec se podmínky kapitána 
Rudovouse podařilo splnit třinácti 
mladým plavčíkům. Každý z nich od 
kapitána Rudovouse obdržel lodní 
lístek, který ho opravňuje k  závě-
rečné cestě za pokladem.

Dalších čtrnáct mladých plavčíků 
sice kapitánovy podmínky nesplnilo, 
ale to neznamená, že se zhroutil svět. 
Třeba právě příště uspějí právě oni, 
protože budou mít větší motivaci než 
předchozí vítězové. Důležité však je, 
že se zapojili a bavili pohybem. 

Zimní etapová hra se celá nes-
la v  duchu hesla zakladatele mo-
derních olympijských her Pierra de 
Coubertina: „Důležitou věcí v živo-
tě  není  vítězství, ale  zápas,  zákla-

dem není to, že se zvítězilo, ale že 
se bojovalo dobře.“

UKLIĎME ČESKO,  
UKLIĎME PÍSNICI

V  pondělí 3. dubna 2023 pro-
běhla akce Ukliďme Česko, ukliď-
me Písnici. Členové Kolektivu mla-
dých hasičů SDH Písnice se spo-
lečně s  občany MČ Praha – Libuš 
a  geocachingovými nadšenci vrhli 
na úklid přilehlých pozemků poblíž 
nové hasičské zbrojnice, u  rybníka 
Kalibárny na území přírodní památ-
ky Modřanské rokle, v lokalitě Vrtil-
ka a na okraji sídliště Písnice.

Akce se od 16:30 do 18:30, zúčast-
nilo se jí celkem 26 občanů, 11 hasi-
čů SDH a 23 dětí z Kolektivu mladých 
hasičů. Celkem se tedy do úklidu za-
pojil úctyhodný počet 50 lidí, což nám 
udělalo opravdu velikou radost. A ta-
hle parta vykonala velký kus práce.

Podařilo se nám společnými sila-
mi vyčistit svah pod hrází rybníku Ka-
libárna, prostor u vodárny u „země-

koule“ v  ulici Libušská, Na Okruhu 
a Hoštická a část přírodní památky 
Modřanské rokle. Zlikvidovali jsme 
černé skládky pod hasičskou stani-
cí, v lomu u ulice Ke Březině a u vý-
jezdu z  Libušské  do polí ve směru 
jízdy do obce Hodkovice. Přistavený 
velkokapacitní kontejner jsme napl-
nili celý a  ještě spousta nepořádku 
čekala druhý den na další.

Při likvidaci nepořádku jsme po-
stupovali dle bojového plánu, kte-
rý jsme v neděli vytvořili, když jsme 
v Písnici hledali nepořádek.

Za největší nalezené kuriozity 
považujeme nález celkem 19 pneu- 
matik, staré jízdní kolo, dva gauče, 
jedno křeslo a jednu lednici. Bohu-
žel jsme nalezli i  čtyři použité in-
jekční stříkačky, které jsme násled-
ně předali k  likvidaci strážníkům 
Městské policie Prahy 12.

Každý, kdo chtěl, si mohl v závěru 
akce za odměnu upéct buřta s chle-
bem. Děkujeme všem občanům za 
pomoc při úklidu Písnice a Odboru 
životního prostředí městské části 
Praha Libuš za podporu akce a při-
stavení kontejneru.

- Plš –
Foto: archiv SDH Písnice

SDH Praha-Písnice – Kolektiv mladých hasičů



KRONIKA

U nás | 5/2023 | 11

V pátek 31. března 2023 jsme 
společně oslavili příchod jara 
v základní škole v Písnici. Poča-
sí nám jako každý rok moc ne-
přálo, ale oslavy jara se vydařily.

Páteční odpoledne se neslo v du-
chu Velikonoc a tradic s nimi spoje-
nými. Tuto tradiční akci zahájila pa-
ní starostka RNDr. Lucie Jungwier-
tová, Ph.D., společně s paní ředitel-
kou Mgr. Blankou Chýlovou.

Moderátorka Petra Zajíčková 
veškeré aktivity komentovala, před-
stavila dílničky, byla při ochutnávce 
velikonoční dobroty a nakonec i při 
společném rozloučení se zimou vy-
nesením Morany do rybníku Obec-
ňák a přivítáním jara.   

Náplní této akce byly tvůrčí dílnič-
ky, kde si děti mohly vytvořit spous-
tu krásných velikonočních dekorací 
nebo si nechat namalovat obličej ve-
selými motivy. Velmi oblíbenou čin-
ností bylo pletení pomlázek a vázá-
ní věnců s pomocí zkušených hasi-
čů z SDH Písnice. Děti si za tyto vý-
tvory mohly odnést sladkou odměnu 
v podobě krásných perníčků s veli-

konočními motivy od dvou velmi ši-
kovných kuchařek ze ZŠ Písnice. 

Workshopy probíhaly ve všech 
patrech budovy ZŠ Písnice. Ke zpří-
jemnění odpoledne byla možnost 
zakoupení občerstvení a  nápo-
jů i  pro dospělé ve školní jídelně. 
Hned při vstupu do budovy školy 
krásně zavoněla káva a domácí zá-
kusky, o které se postaral tým zku-
šených kuchařek. A jiná vůně se li-
nula před školou, tam se zase ve 
stánku od hasičů nabízely výborné 
buřtíky a klobásky.

Posláním písnických Oslav jara je 
klidné kulturní propojování obyvatel 
v  rámci společného setkávání. Ak-
ce je tak jednou z důležitých veřej-
ných aktivit na podporu integrace 
cizinců v  městské části, které jsou 
spolufinancovány z  dotace Minis-
terstva vnitra. Připomínání a sezna-
mování s  českými, ale i  švédskými 
nebo anglickými tradicemi se líbilo 
všem dětem i dospělým. Do přípra-
vy workshopů se zapojili nejen pro-
fesionálové, ale i žáci ze ZŠ Písnice, 
pedagogové mateřských škol Ke 
Kašně, Lojovická a Mezi Domy, Info-

-Dráček a Rodinné centrum Kuřátko. 
Za úspěch a  přinesení krásné 

jarní nálady této akce děkujeme 
všem našim partnerům za spoluprá-
ci a všem dobrovolníkům za pomoc. 
Děkujeme ZŠ Písnice, SDH Písnice, 
ÚMČ Praha-Libuš, MŠ Ke Kašně, MŠ 
Mezi Domy, RC Kuřátko, Info-Drá-
ček a všem ostatním.

Akce byla pořádána v rámci pro-
jektu MČ Praha-Libuš zaměřeného 
na integraci cizinců a spolufinanco-
vaného Ministerstvem vnitra ČR. Tě-
šíme se na vás na dalších komunit-
ních akcích. 

koordinátoři projektu MV ČR
Foto: Pavel Dufek

Oslavy jara v Písnici

Vážení přátelé! Buďte dobře na-
laděni, protože prožíváme kvě-
ten – máj, krásný čas! 

Hned 1. 5. je odpradávna magic-
kým datem, vždyť již u  starověkých 
Keltů jím po oslavách Beltainu, který 
známe jako pálení čarodějnic, začína-
la ta lepší, teplá polovina roku a slavi-
lo se i v antickém světě. Sám název 
Máj dodnes odráží římskou bohy-
ni jara Maiu, jejíž slovanskou verzí je 
Vesna. U křesťanů jde zase o svátek 
ochránce pracujících, svatého Jose-
fa Dělníka. Oslavit můžeme i Svátek 
práce, slavený na památku velkých 
demonstrací pracujících v USA, již od 
r. 1890. Krásnou tradicí je i líbání zami-
lovaných pod rozkvetlým stromem, 
tak nezaváhejte! 1. 5. 1953 z objektu 
Měšťanské besedy v Praze započalo 
zkušební vysílání ČST. 

Církevní svátek má 2. 5. mj. Sv. 
Atanáš (Athanasius) Alexandrij-
ský, významný světec, patriarcha 
a ochránce proti bolení hlavy, který 
se narodil r. 295 v Alexandrii a stal 
se postupně jáhnem, pak i  tajem-
níkem biskupa Alexandra. Vždy byl 
vyhraněný proti herezím, odmla-
da měl sklon k odříkání, několikrát 
odešel přechodně poustevničit do 
pouště. Hodně psal, významný byl 
např. spis „Řeč proti pohanům“. Pro 
rozpory s  mocnými příznivci neka-
tolických proudů z 45 let ve funkci, 

strávil 17 let v přikázaných vyhnan-
stvích, např. až v  dalekém Trevíru. 
Když se jednou před vojáky císa-
ře (dále jen „c.“) Konstancia v r. 356 
skrýval v Egyptě, je známa příhoda, 
kdy se ho ve člunu na Nilu jeho pro-
následovatelé z  lodi tázali, zda se 
neviděl a on je s úspěchem poslal 
dále. Za dalšího c. Juliána Aposta-
ty se sice mohl vrátit, zakrátko za-
se prchal, až za dalšího c. Joviána 
se r. 366 vrátil opět a posledních 7 
let dožil klidněji. 2. 5. 373 zemřel 
a jeho ostatky nakonec nalezly klid 
v kostele sv. Kříže v Benátkách. 

3. 5. je stále aktuální si připomí-
nat SD svobody tisku. 

4. 5. má svátek tradiční patron 
hasičů, sv. Florián, což je přeneseno 
OSN i do vyhlášeného Dne hasičů. 
Je i Mezinárodní den proti šikaně. 

5. 5. 1943 byla v Pankrácké vězni-
ci nacistickými okupanty instalová-
na gilotina, pod níž byl ukončen ži-
vot mnoha českých lidí, řada z nich 
byla odsud z Libuše či Písnice (např. 
p. Hertl). Čest jejich památce! 

7. 5. má své výročí úmrtí sv. Anto-
nín Kyjevský (*983–†1073). Tento et-
nický Rus se narodil v Luliči u Čer-
nigova jako Antipa. Byl od dětství 
velmi zbožný a brzy odešel do řec-
ké Byzantské říše, kde se usadil 
v  klášteře na hoře Athos. Ač vzor-
ný mnich, byl po čase představe-
nými vyzván, aby se vydal zpět ší-

řit mnišský život v Kyjevské Rusi. Po 
návratu působil od r. 1013 se souhla-
sem knížete Vladimíra v jeskyni po-
blíž Dněpru. Další kníže Svjatopolk 
jeho napomínání však nesl nelibě, 
kvůli čemuž na čas odešel zpět do 
Řecka. Po návratu se ale kolem něj 
utvořila celá mnišská komunita, kte-
ré se přes spory s dalším knížetem 
Izjaslavem podařilo zřídit celý kom-
plex domů a jeskyní, známý klášter 
Pečerskou Lavru, kde je i pohřben. 

8. 5. máme Státní svátek, Den vítěz-
ství nad německým fašismem r. 1945. 

9. 5. 1973 započalo na ČST2 ba-
revné vysílání. 

Pro naše předky 12.  5. byla vý-
znamnou událostí pražská koruno-
vace c. Marie Terezie českou krá-
lovnou v r. 1743. 

Na 2. květnovou neděli 14. 5. le-
tos připadá Den matek, poprvé sla-
vený v  USA r. 1908. Vzpomeňte na 
ně kytičkou či poděkováním! 

15. 5. je Mezinárodní den rodin, 
važme si jich! 

18. 5.1923 začalo pravidelné vysílá-
ní Českého rozhlasu (Radiojournalu). 

24. 5. mají svátek Jany a v r. 1283 
si asi ani mnozí od nás nenechali ujít 
slavný návrat mladičkého krále Vác-
lava II. (*27. 9. 1271–†21. 6. 1305) do 
Prahy. Všichni ho vítali s  jásotem, 
skončila hrabivá „ochrana“, vlastně 
plundrující okupace Braniborů v Če-
chách. Chlapecký král své věznění 

na Bezdězu a  pak ve Spandau na-
štěstí přežil, i když s psychickými pro-
blémy. Stále se bál bouřky i  koček, 
leč naši zbídačenou zemi významně 
pozvedl. Škoda, že záhy podlehl zá-
keřné TBC. Ještě 26. 5. 1303 se však 
konala v  Praze jeho slavná svatba 
s  druhou ženou po zemřelé Gutě 
Habsburské (†1297), Eliškou Rejčkou. 
S  první měl 10 dětí, s  druhou stihl 
pouze dceru Anežku, ovšem, kromě 
potomků pobočných (např. známé-
ho kancléře a  biskupa Jana Volka). 
To 27. 5. 1353 se v Budíně konala 3. 
svatba Karla IV., a  to s Annou Svíd-
nickou. Tentýž den ale r. 1703 založil 
na pobřeží finského zálivu car Petr I. 
Veliký město Petrohrad. 

29. 5. 1453 sultán Mehmed II. 
(*30. 3. 1432–†3. 5. 1481) se svý-
mi Turky dobyl poslední kousek 
Byzantské říše, samotný Cařihrad. 
Není divu, že uspěl! Vždyť přesi-
la Turků byla 150  000 vojáků, 145 
lodí proti pouhým 12  000 a  26 lo-
dím. Padl i  poslední byzantský cí-
sař – Konstantin XI. Dragoses (*8. 2. 
1405–†29. 5. 1453). Turci pak prud-
ce expandovali. 

30. 5. 1953 byl v ČSR utajeně při-
jat zákon o měnové reformě, platí-
cí hned od 1. 6. 1953. Byla to síla! 
Všem zmíněným i nezmíněným pa-
tří naše srdečné všechno nejlepší! 
Přeji všem krásný čas!

Jaroslav Melichar

Kalendářní střípky: květen 2023



SALON

12 | U nás | 5/2023

Vážení přátelé! S uspokojením 
se s Vámi chci podělit o infor-
maci důležitou jak pro naše vě-
řící, tak i pro ostatní kulturně 
vnímavé občany. 
V  neděli 16. 4. proběhla v  pl-

ném kunratickém kostele sv. Jaku-
ba Staršího mše celebrovaná sa-
motným otcem arcibiskupem Ja-
nem Graubnerem, provázeným 
i pražským biskupem Zdeňkem Wa-
sserbauerem. Důvodem bylo brz-
ké dokončení přestavby budovy 
fary a  přilehlého komunitního cen-
tra Nazaretu. Pro farníky a přizvané 
hosty pak následoval ve zmíněných 
prostorách program, v  jehož rámci 
proběhlo vysvěcení této zmoderni-
zované stavby, zpestřené chutným 
farním obědem a kávou i řadou přá-
telských živých diskuzí. Protože je 
tato přestavba vnímána MČ Pra-

ha-Libuš jako veřejnosti prospěš-
ná a podporovaná od jejího počát-
ku, tak i  nyní mohu s  radostí sdě-
lit, že ji pokládám za velmi zdařilou. 
Pro ty občany, kteří se úplně v míst-
ních vazbách neorientují, dodávám, 
že vzhledem k historickým vazbám 
je fara v Kunraticích i  farou pro Li-
buš, Písnice spadá pod faru v Mod-
řanech, to jsou naše farnosti, kam 
patříme. Proto je fara v Kunraticích 
i naší vlastní. U farního obvodu kos-
tela Panny Marie blízké Lhotky jde 
o  farnost toliko sousední, kam sa-
mozřejmě mohou věřící docházet 
– stejně jako kamkoliv, ale oficiál-
ní vazby zde nejsou, farní správa je 
rozdělena výše popsaným způso-
bem. S pozdravem 

Jaroslav Melichar,  
místostarosta MČ

Foto: archiv autora

Slavnostní událost

Významné životní jubileum
Vážení přátelé! V neděli 26. 3. oslavil své 
padesátiny známý umělec, hudebník a autor 
či spoluautor řady knih s historickou temati-
kou (i o Libuši či Písnici), majitel nakladatel-
ství Čas – pan Josef Pepson Snětivý. Není 
žádným tajemstvím, že má u nás rodinné 
vazby i řadu přátel a že se vždy jak sám, tak 
i se svým kolegou, panem Otomarem Dvo-
řákem, o dění v naší MČ rád zajímá. Jeho 
knihy i ostatní tvorbu lze kulturním zájem-
cům jedině doporučit. Je samozřejmé, že na jeho jubileum „Libu-
šáci“ nezapomněli a za všechny jeho příznivce mu popřáli srdečné 
všechno nejlepší! Hodně energie do další tvorby, vážený pane Pe-
psone, jen tak dál! 

Jaroslav Melichar
Foto: Jiří Esser

Oznamujeme všem známým z Libuše a Písni-
ce, že nás ve věku 84 let opustil náš dlouho-
letý člen pan Miloslav Pospíšil, člen Klubu 
Senior od jeho založení v roce 1999.
Byl výjimečný tím, že jakoukoliv akci, poseze-
ní, přednášku vždy svým humorem odlehčil 
a všechny tím rozesmál. K posezení a k osla-
vě nikdy nepřišel bez vína a bez úsměvu. I je-
ho manželka se zúčastnila všeho toho dění 
a měla vždy něco pro nás pečeného, dokon-
ce i dárečky. Hodně cestovali a dávali nám tipy, kam bychom měli 
zamířit. Vytvářeli tím vším semknutost našeho klubu.
Mílo, budeš nám moc chybět. Na takovou stopu, kterou jsi po so-
bě zanechal, se nedá vzpomínat jinak než s úsměvem a radostí! 
Radostí, žes byl mezi námi.
Mílo… ty již víš, kam za tebou půjdeme… drž nám místo!

Za celou seniorskou obec – Klub Senior
Foto: Zdena Prchlíková

V současné době najdete na pul-
tech knihkupectví nespočet knih 
pro malé čtenáře. Někdy mám 
dojem, že i na úkor kvality.  Ale 
vždy mě potěší snaha přiblížit 
klenoty světové literatury dětem. 

Jistě většina z vás zná dílo Jule-
se Verna. Když čtete jeho knihy, jste 
ponořeni do úžasných světů. Obsa-
huje neuvěřitelné popisy spousty 
mořských živočichů a podmořské-
ho prostředí, stejně jako vynálezů, 
které v té době ještě neexistovaly 
nebo které si svou představivostí 
Verne vylepšil. Ale jedná se o ob-
sáhlá díla, která jsou pro začínající 
čtenáře příliš náročná. Proto mě po-
těšila edice Světová četba pro nej-
menší, ve které vycházejí bohatě 

ilustrovaná převyprávěná a zkráce-
ná díla světové literatury. 

Knihu „20 tisíc mil pod mořem“ 
nám představil Vojta Mašek ze 3. třídy.

Knihu jsem si vybral, protože v ní 
byly hezké obrázky a  vypadalo to, 
že to bude zajímavý a napínavý pří-
běh. Hlavní postavy příběhu jsou 
kapitán Nemo, Pierre a  jeho sluha 
Conseil, harpunář Ned.

Podle zpráv prý v  moři žije do-
sud neznámý mořský živočich ob-
rovských rozměrů. A  tak se jedno-
ho dne vydali živočicha hledat. Po 
několika měsících pátrání objevili 
světélkujícího obra v moři. Nebyl to 
živočich, ale ponorka Nautilus kapi-
tána Nema. Ten posádku zajal a oni 
s ním zažili velké dobrodružství při 
putování v podmořském světě.  Po-

norkou projeli moře od jižního pólu 
až k severnímu pólu. Dostali se ně-
kolikrát do velkého nebezpečí. By-
ly to obrovské chobotnice, obrov-
ské bouře, válečná loď. Ta Nautilus 
zničila, ale ještě předtím se podařilo 
Nemovi posádku zachránit. Moc se 
mi líbilo vyprávění o ponorce Nauti-
lus. Knihu bych doporučil každému, 
kdo má rád napětí. Mým úkolem by-
lo  napsat dopis jednomu z  hrdinů 
této knihy. Vybral jsem si Pierra.

Ahoj Pierre, rád bych se s tebou 
chtěl setkat a  popovídat si o  tvém 
dobrodružství s kapitánem Nemem 

na jeho ponorce Nautilus. Zajímalo 
by mě, na jaké další cesty se chys-
táš. Přeji ti dobrodružství s dobrým 
koncem.

Vojta
Mgr. Lenka Veisová

Foto: archiv ZŠ Písnice

ČTENÁŘSKÝ KLUB ZŠ PÍSNICE

Dvacet tisíc mil pod mořem
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Osudy šlechtických rodů, je-
jichž linie protkávaly celá stale-
tí, jsou lidsky zajímavé a čtenář-
sky vděčné. Televizní cyklus vě-
novaný tomuto tématu vzbudil 
nadšený ohlas. Nyní vyšla i stej-
nojmenná kniha Aleny Činčero-
vé a Barbory Jarošové Kinské 
Modrá krev, v níž své soukromí 
poodhalili potomci osmi šlech-
tických rodů v rozhovorech 
s Františkem Kinským. Není to 
jediný titul, který se české aris-
tokracii věnuje.

Lze se domnívat, že týmž téma-
tem se zabývala i  předchozí kni-
ha Petra Maška (který je mimocho-
dem vystudovaným knihovníkem, 
autorem článků o  rodových a  zá-
meckých knihovnách a  v  uvádě-
ném cyklu byl odborným porad-
cem). Tato Modrá krev je však pří-
ručkou slovníkového typu s přehle-
dem rodů, které vlastnily po roce 
1900 v českých zemích pozemkový 
majetek. Další přehled aristokracie 
u  nás přináší tři díly Lexikonu čes-
ké šlechty Jana Halady nebo po-
drobnější práce Pavla Juříka Kin-
ští, Kolowratové, Liechtensteino-
vé, Lobkovicové, Rožmberkové, 
Czernínové, Schwarzenbergové, 
Chotkové či Šternberkové. Dvacá-
té století znamenalo pro šlechtu ne-
lehké období – se vznikem Česko-
slovenska byly zrušeny šlechtické 
tituly a  pozemková reforma ukroji-
la podstatnou část jejího majetku. 
Přiznaná příslušnost k německému 
národu či kolaborace v období dru-
hé světové války byla poté potres-
tána konfiskací majetku, perzekucí 
a  vynucenou emigrací, perzekvo-
vány byly i rody hlásící se k české-
mu národu – i jejich příslušníci kon-
čili na popravištích či v koncentrač-
ních táborech. O  osudy potomků 
šlechty se zajímal novinář a  foto-
graf Vladimír Votýpka, který nasbí-
ral materiál vydaný v  triptychu Pří-
běhy české šlechty, Návraty české 
šlechty a  Paradoxy české šlechty. 
Jde o výpovědi, rozhovory a vzpo-
mínky těch, kteří vzdorovali emigra-
ci a byli nuceni žít na okraji společ-
nosti po únoru 1948, těch, kteří emi-
grovali a přesto na své rodové koře-
ny nezapomněli, životu rodin, které 
se vrátily na svá restituovaná pan-
ství po roce 1989, ale i  těch, které 
byly z restitucí vyloučeny. Jako har-
monickou osobnost, moudrého a či-
norodého muže s pevnými vazbami 
na rodinné sídlo, které nikdy nepře-
stalo být jeho domovem, popsal au-
tor Zdeňka Sternberga v monogra-
fii Aristokrat. Jiný příslušník šlechty 
František Podstatzký-Lichtenstein 
ve svém vyprávění Sedm životů 
přibližuje dětství na zámku ve Vel-
kém Meziříčí, nucený odchod rodi-

ny z  Československa v  roce 1948, 
život v exilu v Chile a později v Ka-
nadě. V zahraničí působil v řadě po-
volání, vedl hotel a dosáhl úspěchu 
v oblasti obchodu s vínem. Posled-
ní část knihy líčí návrat na Moravu 
po roce 1989 a postupné sžívání se 
se zdejší realitou. Oldřich Koblas 
vypráví o životě a politické činnos-
ti hraběte Václava Kounice a přibli-
žuje i mnoho postav české společ-
nosti 2. poloviny 19. století v  knize 
Šlechtic nejen rodem. Schwarzen-
bergy máme zastoupené tituly Mi-
leny Lenderové Tragický bál (živo-
topisný portrét kněžny Pavlíny ze 
Schwarzenbergu, která tragicky za-
hynula při požáru v Paříži roku 1810), 
Český šlechtic František Schwar-
zenberg Vladimíra Škutiny nebo 
Knížecí život, v němž nás Karel Jan 
Schwarzenberg seznamuje se svý-
mi životními postoji, prezentuje své 
názory na úlohu šlechty v minulos-
ti i přítomnosti, dává nahlédnout do 
svého soukromí, hovoří o svých přá-
telích, pracovních i politických akti-
vitách v rozhovoru s Karlem Hvížďa-
lou. Miriam Thun- Hohenstein vzpo-
míná na svého děda  Erweina Thun - 
Hohensteina, na jeho zajímavý život 
i tragický konec v knize Příběh hra-
běte. Očima nejstaršího z Kolowra-
tů sledujeme vzpomínky hraběte 
Kolowrata na vlastní život i na celé 
společenské dění až do současnos-
ti. Střípky z pamětí příslušnice rodu 
Bubnů z Litic, Eleonory Dujkové, na 
léta dětství, život za války i v pová-
lečném Československu až po revo-
luci r. 1989 se točí i kolem rodinného 
sídla, zámku v  Doudlebech, který 
byl původním vlastníkům vrácen. Ti-
tul má skromný název Vzpomínání. 
Se svými životními osudy, ale i  ná-
zory a hodnotami nás seznámí Con-
stantin Norbert Kinský v autobiogra-
fii Všechno je dar. Mnozí si pamatují 
na čtivou vzpomínkovou knihu hra-
běnky Cecilie Sternbergové s  ná-
zvem Cesta líčící s  neobyčejným 
vypravěčským talentem a  s  velkou 
dávkou vnímavosti, jemného humo-
ru a ironického nadhledu příběh je-
jí rodiny, plný událostí a zvratů. Bra-
tr českého spisovatele Jiřího Strán-
ského Petr vzpomíná na své dětství, 
dospívání a  ranou dospělost v  ko-
munistickém Československu a  na 
svoji emigraci ve Švýcarsku, kde se 
stal profesorem kreslení, v knize Pa-
měti. Je potomkem šlechtického ro-
du Stránských ze Stránky a Greifen-
felsu. Zajímavý vhled do života os-
mi českých příslušnic šlechtických 
rodů přináší titul Stanislavy Peckové 
Aristokratky. „V  dnešní době tyto 
ženy žijí běžným životem, od ostat-
ních se zas tak příliš neliší. Trochu 
je však prozrazují jejich dobře zně-
jící rodná příjmení Kinská, Sternber-
gová, Belcredi, Czerninová, Schwar-

Příběhy modré krve
MĚSTSKÁ KNIHOVNA V PRAZE, 
POBOČKA MODŘANY
Vazovova 3229/1

Otevírací doba
pondělí: 13.00–19.00
úterý a pátek: 9.00–16.00
středa a čtvrtek: 12.00–19.00

Doučování s Novou školou
Každý čtvrtek 17.00–19.00 bez-
platná první pomoc se školou pro 
žáky ZŠ a SŠ. Registrace není 
nutná, stačí přijít.

Čtecí babičky
6. 4. od 15.00 do 17.30
Pohádkové čtecí babičky z orga-
nizace Mezi námi čtou dětem  
každé první pondělí v měsíci. 

Tajemné Peru
2. 5. až 2. 6.
výstava fotografií Ivany Frolíkové

Modřanský kulturní klub
22. 5. od 17.00 do 19.00
Klub vedený známým genealo-
gem Zdeňkem Hornerem. Tento-
krát na téma: Popularizace dějin 
historickým románem versus lite-
ratura odborná. 

Na všechny akce vstup zdarma.

Jana Jermářová

Lušťovka z dob minulých
Bylo, nebylo, když se na libušské 
lokalitě „Na Hrobích, pod vrchem 
Soudný“ (dnes se patrně toto mís-
to jmenuje V Hrobech), objevil pá-
ter (viz tajenka), aby zde prováděl 
archeologický průzkum. Oháněl 
se krumpáčem a lopatou ve snaze 
potvrdit pravdivost pověsti, jež vy-
práví, že někde na Libuši má hrob 
žena bájného zakladatele přemy-
slovského rodu Přemysla Oráče, 

kněžna Libuše. A také podle jiné 
pověsti zde byla svedena jedna 
z bitev Dívčí války. A opravdu zde 
v roce 1853 nalezl popelnicové já-
my se zbytkem kamenné sekery 
(zřejmě z doby eneolitické). Avšak 
jiné zdroje uvádějí, že získal dvě 
pravěká kamenná drtidla, která tu 
vyoral tehdejší majitel pole, hos-
tinský Augustin Heran.

Martin Zikeš

Rozkaz          

Krákající pták          

Hanlivě pacient          
Geometrické těleso  

(zjednodušeně nahoře kruh, dole kruh)          

Domácí zvíře          

Kumštýř zpracovávající kovy          

Středověký hrad na Ohři          
Německý renesanční malíř  

(Růžencová slavnost)          

Zahnutý hřebík          

Vyvrácený les          

Název pražského ostrova          

Keltský kněz          

Nositel zpráv          

zenberg, Dobrzenski..., a děti někte-
rých z nich jezdí za prarodiči na zá-
mek. Ať už však žijí kdekoli, osud 
naší republiky jim není lhostejný. 
Stále v  nich zůstává cosi nobles-
ního a  jejich příběhy i  názory jsou 
i v dnešní době velmi inspirativní.“

Iva Karásková,  
Městská knihovna v Praze, 

pobočka Krč
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Debata
REAKCE NA ČLÁNEK PANA 
MACHÁČKA – časopis U nás 
(04/2023) v článku Jak a kdy 
probudíte Libušskou? Díl 2. – 
„Odpověď“ po sto dnech hájení

Pane Macháčku, je mi líto, že 
jsme za necelé čtyři měsíce (mezi 
18. říjnem v noci, kdy jsme byli zvo-
leni, a  14. únorem, kdy se konalo 
jednání zastupitelstva, ze kterého 
mě citujete) nezajistili prodej čerst- 
vého pečiva a šunky. V minulém čís-
le časopisu U nás jste se nicméně 
mohl dočíst o  plánech na oživení 
prostoru kolem radnice a  17. dub-
na jste se mohl zapojit do disku-
se celého záměru. Prozatím si Vás 
coby čerstvého důchodce dovolím 
upozornit alespoň na možnost roz-
šířené dovážky obědů, které zpro-
středkovala MČ. A prosím, držte se 
ve zdraví a  neumírejte, Váš humor 
a sarkasmus by nám moc chyběl!

Lucie Jungwiertová, starostka 
městské části Praha-Libuš

REAKCE NA ČLÁNEK PANA 
KOUBKA – časopis U nás 
(04/2023) v článku Projekty jsou, 
ale vedení radnice je pomalé

Jako starostka chci ubezpečit 
všechny obyvatele MČ Praha-Libuš, 
že se svojí práci pro MČ věnuji od-
povědně a  naplno. Byla jsem zvo-
lena 18. října v noci a 19. října jsem 
převzala úřad. Všichni, kteří jsou za-
městnáni, jistě pochopí, že nelze 
okamžikem zvolení ze dne na den 
zrušit všechny dosavadní závaz-
ky. Na dvoutýdenní pracovní ces-
tu do Kambodži, která se připravo-
vala několik měsíců, jsem čerpala 
řádně dovolenou. O tom, jak složité 
je kloubit závazky, jistě ví své i pan 
Koubek, který byl řadu let současně 
starostou a poslancem, resp. zastu-
pitelem hl. m. Prahy.

Současně bych ráda zdůraznila, 
že o  připravenosti projektů máme 
poněkud odlišnou představu, stej-
ně tak o odpovědné práci pro MČ. 
Z tohoto důvodu se například inten-
zivně věnujeme přestupkové agen-
dě, kterou pan Koubek několik let 
neřešil, přestože jej na tento pro-
blém MHMP upozorňoval. MČ v dů-
sledku jeho nečinnosti hrozí pokuta 
500 000 Kč

Lucie Jungwiertová, starostka 
městské části Praha-Libuš

JAKÝ BUDEME MÍT  
LETOS ROZPOČET?
Díl 5. - vyjádření k reakci místosta-
rostky dr. Tůmové (U nás 4/2023)

Článek „Jaký budeme mít letos 
rozpočet, díl 4.“ jsem pojal v  lehce 
ironickém tónu. I tak se domnívám, 

že je z něho zřejmé hlavní sdělení: 
Zapřísáhlí kritici minulých rozpočtů 
předkládají na letošní rok rozpočet, 
který má úplně stejná základní kri-
téria jako jimi tolik kritizované roz-
počty z  let minulých. Nad tím pro-
jevuji „překvapení“ a  „zklamání“. 
Ono překvapení a  zklamání je po-
chopitelně míněno ironicky. Vzhle-
dem k  tomu, že je mi známa výše 
rozpočtových příjmů a stejně tak vý-
še nejnutnějších nákladů jsem pře-
svědčen, že jinak ani rozpočet na-
vržen být nemůže. To konečně při-
znává i místostarostka dr. Tůmová. 
Uvádí: „Rozpočet prvního roku no-
vé radniční koalice je v  podstatě 
rozpočtem ještě té staré. Náš roz-
počet převzal běžné výdaje, tak jak 
si je nadefinoval úřad MČ…“. S tou 
první větou lze rámcově souhla-
sit, s  tou druhou lze polemizovat. 
Ostatně sama paní místostarostka ji 
vlastně opravuje, když v další větě 
uvádí (cituji): „Samozřejmě některé 
výdaje jsme přidali také dle našich 
priorit (kvalitní právní služby, pří-
prava strategického plánu, měst-
ský architekt, více služeb pro se-
niory atd.).“ To je určitě pravda. Ku-
příkladu navýšení výdajů na externí 
právní služby o šest set tisíc korun 
(čísly 600 000 Kč) rozhodně nena-
definoval úřad. Jedná se o požada-
vek místostarostky dr. Radové, k če-
muž se sama přihlásila a  na zase-
dání zastupitelstva vysvětlila důvod: 
„... Měla jsem představu, že se tím 
uspoří, ale netušila jsem, a  vlast-
ně jsem ani nemohla vědět, jaká je 
hodinová sazba doktora Černého, 
protože ta je 800 korun na hodinu, 
což je zcela mimo úroveň stávají-
cích služeb pražských kanceláří. 
Bohužel je zcela mimo i úroveň slu-
žeb, které jsou za to poskytovány…“ 
(citováno ze stenozápisu z  1. zase-
dání zastupitelstva MČ Praha-Libuš 
dne 14. února 2023, str. 17). Mimo-
chodem, moudro „hrozně moc utrá-
cíte za předražené právní služby“ 
jsme v posledních letech také čas-
to slýchali.

Trochu jsem se zamotal do po-
drobností. Musím se vrátit k  jadér-
ku reakce místostarostky dr. Tůmo-
vé. Pokud jsem to pochopil správně 
tak vysvětluje, že důvodem předlo-
žení rozpočtu se základními para-
metry stejnými, jaká osm let vehe-
mentně kritizovala, byl příliš krátký 
čas na provedení zásadních změn. 
Budiž. Beru na vědomí. Jenom jsem 
moc zvědavý, jaké zásadní změny 
nastanou v  letech příštích. Opaku-
ji ZÁSADNÍ. Pokud budu brát vážně 
dokument Střednědobý výhled roz-
počtu do roku 2028, tak je zjevné, 
že dojde ke každoročnímu snížení 
běžných nákladů o cca 650 000 Kč 

(v cenové úrovni únor 2023).  Paní 
místostarostka tomu pravděpodob-
ně věří. Já tomu nevěřím. Rozsoudí 
nás čas. Každý rok to budeme mo-
ci porovnat.

A ony další záležitosti podrobně 
popisované paní doktorkou vlastně 
ani moc nekritizuji. Považuji je totiž 
za naprosto podružné. Jenom jsem 
na ně upozornil jako na významné 
„změny“ k  „lepšímu“. Jiné jsem to-
tiž nenašel.      

Pavel Macháček,  
bývalý místostarosta pro finance 

v období duben 2022 – říjen 2023, 
10. 4. 2023

BALADA O ZTRACENÉM ZVONKU

Kdysi mi jeden člověk, který je 
nyní senátorem, řekl, že politik má 
mít dvě věci. Zaprvé zápal pro věc 
a  zadruhé musí mít rád lidi. Po le-
tech jsem si na to vzpomněl, když 
jsem šel na náš úřad. Při vstupu můj 
zrak upoutaly zvonky. Něco je jinak. 
Ale co? Už vím! Chybí tu označení 
jednoho zvonku. Ale jakého? Aha, 
tady byl zvonek na pana starostu. 
A proč už není? Nová paní starost-
ka zřejmě nechce být rušena obča-
ny, tak zvonek zrušila. Co kdyby ně-
jakého občana napadlo za ní jít, ne-
bo dokonce po ní něco chtít. Ještě 
to tak! Ale pšššt! Prozradím Vám ta-
jemství, jen to na mě nesmíte říct. 
Zvonek sice není označený, má jen 
prázdné pole, ale pořád funguje. 
Nešlo ho totiž odpojit, aniž by ne-
přestaly fungovat i  ostatní zvonky. 
Tak ho můžete vyzkoušet. Možná je 
to jen drobnost, hloupost řeknete. 
Ale malé dílky tvoří nakonec celou 
mozaiku. Jak to ten nynější senátor 
říkal? Politik má mít rád lidi…

Tomáš Loukota,  
zastupitel MČ Praha-Libuš  
a člen Kontrolního výboru

Foto: Tomáš Loukota

VLÁDNEME, NERUŠIT!

Rada městské části pod vede-
ním nové starostky Lucie Jungwier-
tové v  polovině prosince vyhlásila 
konkurz na ředitele ZŠ Meteorolo-
gická. Současnému řediteli Kuliko-
vi na konci června končí šestiletý 
mandát. Rodiče, kteří podporovali 
pana ředitele Kulika, sepsali petici, 
ve které mu vyjádřili podporu. Petici 
podepsalo přes tři sta rodičů, mno-
zí z nich ke svému podpisu přidali 
i komentář, proč jsou jejich děti ve 
škole spokojené a proč by pan ře-
ditel měl ve funkci pokračovat. Na 
konci rodičovské petice byla přilo-
žena i  dětská petice, která vznikla 
na žákovské radě. Petice byly ode-
vzdány na úřad ve středu 1. března. 
Projednání petice náleží Zastupitel-
stvu, jehož zasedání jsou veřejná 
a  v  němž jsou zastoupeni všichni 
zastupitelé (na rozdíl od Rady, kte-
rou tvoří jen koalice a  jednání jsou 
neveřejná). Jednání konkurzní ko-
mise bylo naplánováno až na pon-
dělí 27. března. Tedy dost času, aby 
se Zastupitelstvo sešlo a petici pro-
jednalo. A  reakce paní starostky? 
Rozhodla, že petici na podporu ře-
ditele projedná na Zastupitelstvu až 
po konkurzu 28. března! Tak to te-
dy ne. Vyzval jsem e-mailem paní 
starostku Jungwiertovou i místosta-
rostku Turnovou, aby Zastupitelstvo 
projednalo petici dřív, než proběh-
ne konkurz. To obě dámy odmítly. 
Považuji to za projev arogance sou-
časného vedení vůči petentům, vů-
či rodičům i stávajícímu vedení ško-
ly: vládneme, neotravujte nás s ně-
jakou peticí. Nezpochybňuji právo 
vedení radnice vybrat ředitele, ale 
ignorovat vůli rodičů vyjádřit se na 
zastupitelstvu v  přiměřeném čase 

Nejbližší jednání 
Zastupitelstva městské části 

Praha-Libuš 

se koná v úterý 16. května od 
18 hodin v zasedací místnosti 
Libušská čp. 1 (vedle pošty). 

Termín i místo konání se může 
v návaznosti na program 
jednání změnit. Sledujte 

prosím úřední desku 
a aktuality, kde je svolání 
Zastupitelstva v zákonné 

lhůtě zveřejněno.
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považuji za vrchol zpupnosti. Navíc 
paní starostka přeložila jednání Za-
stupitelstva z  původně plánované-
ho termínu 21. března na 28. břez-
na. Záměr? Nevím, každopádně sa-
ma sobě umí termínově vyjít vstříc, 
ale občanům nikoli.

Spolu s  dalšími šesti zastupite-
li jsme tedy v souladu se zákonem 
vyvolali mimořádné jednání Zastu-
pitelstva s jediným bodem – projed-
nání petice. Připadá mi totiž logic-
ké, že pokud občané sepíší petici 
a chtějí, aby jejich hlas na Zastupi-
telstvu zazněl před konkurzem, má 
jim radnice vyjít vstříc. O několik dní 
později se konalo řádné zasedání. 
Během těchto jednání se přítomní 
občané dozvěděli několik šokují-
cích skutečností:

1. Nikdo z přítomných členů Rady 
si nepřečetl podpisové archy a ne-
věděl o dětské petici a  jejím obsa-
hu. Vedení radnice vůbec nezajíma-
lo, jaké vzkazy rodiče ke svým pod-
pisům připsali.

2. Místo omluvy za tento trapas 
se přítomní rodiče dozvěděli, že 
jejich děti nemají dostatečnou ro-
zumovou vyspělost, aby pochopi-
ly text petice, kterou samy sepsa-
ly. Přezíravý přístup vůči dětem byl 
korunován tím, že starostka odmítla 
dát slovo jedinému přítomnému dí-
těti z pátého ročníku, které se v dis-
kuzi přihlásilo o slovo.

3. Vedení radnice ústy starostky 
přiznalo, že aktivně hledalo jiného 
kandidáta na ředitele a ani se pře-
dem nezajímalo o  to, zda má sou-
časný pan ředitel Kulik zájem po-
kračovat a  do konkurzu se přihlá-
sí. Starostka Jungwiertová:  „Když 
jsme vyhlašovali konkurz, tak jsme 
si nemohli být jisti, kdo se přihlásí, 
ani jestli se přihlásí pan ředitel. Sku-
tečně jsme kandidáty sháněli, to je 
pravda.“  Místostarostka Eva Rado-
vá: „Zatím na to nemám vyhraněný 
názor, nevím, jací kandidáti jsou při-
hlášení. Vůbec nevím, jestli je při-
hlášený pan ředitel.“

4. Na opakovanou otázku z  řad 
zastupitelů a  občanů, kolik se při-
hlásilo uchazečů do konkurzu, ve-
dení radnice odmítlo odpovědět.

5. Ačkoliv termín odevzdání při-
hlášek do konkurzu byl na konci 
února, na jednání Zastupitelstva 28. 
března starostka přiznala, že ještě 
nečetla vize, s nimiž kandidáti vstu-
pují do konkurzu. Neměla čas, nebo 
už měla předem jasno?

Celé vystoupení vedení radnice 
bylo bizarní. Zájemcům doporučuji 
si přečíst oba stenozáznamy zveřej-
něné na webových stránkách www.
praha-libus.cz v  sekci Samospráva 
– Zastupitelstvo. Pokud byly me-
zi rodiči pochybnosti, zda vedení 
radnice složené z  KDU-ČSL, ODS, 
ANO a ČSSD není proti panu ředi-
teli zaujaté, po jednání Zastupitel-
stva už neměli nejmenších pochyb. 

Odcházejícímu panu řediteli Kuli-
kovi děkuji za vše, co pro naše děti, 

rodiče i  školu vykonal, nastupující-
mu panu řediteli Charalambidisovi 
přeji hodně štěstí. 

Jiří Koubek,  
starosta v letech 2010–2022

PORUŠILA MÍSTOSTAROSTKA 
TURNOVÁ MLČENLIVOST?

Během jednání zastupitelstva ke 
konkurzu na ředitele ZŠ Meteorolo-
gická se zastupitelé a  občané do-
zvěděli skutečnost, že předsedky-
ně Konkurzní komise a  současně 
místostarostka sdělila po skončení 
jednání komise jednomu z uchaze-
čů, jak ona sama hlasovala a jak byl 
její hlas rozhodující při počtu 4:4. 
Na tom by nebylo nic divného, kdy-
by… Kdyby jednání Konkurzní komi-
se nebylo neveřejné a zároveň čle-
nové nemuseli před jednáním po-
depsat tzv. mlčenlivost. Pikantní je 
to o to více, že tu mlčenlivost poža-
dovala podepsat po členech Kon-
kurzní komise sama paní místosta-
rostka Turnová.

(Stenozáznam od 1:40:11: Turnová: 
„… v tu chvíli, kdy já jsem vám řekla, 
jak jsem se rozhodla já, jak já jsem 
hlasovala, byť to byla v podstatě in-
formace, která měla zůstat v  kon-
kurzní komisi, tak věřte tomu, že to 
bylo na základě toho, jak hlasovala 
zbývající část konkurzní komise. To 
mě hodně ovlivnilo.“ … „Ale věřte to-
mu, že to nebylo rozhodnutí, které 
bych udělala úplně sama za sebe.“)

Porušila tímto paní místosta-
rostka mlčenlivost, kterou uložila 
ostatním členům Konkurzní komi-
se? I  kdyby toto její jednání neby-
lo porušením mlčenlivosti, je s  po-
divem, že místostarostka Turnová 
po ostatních členech komise poža-
duje mlčenlivost, ale sama si pustí 
„pusu na špacír“ (Stenozáznam od 
1:39:55: Turnová: „Pane řediteli, by-
la moje chyba, že jsem vám řekla, 
jak proběhlo hlasování.“). 

Jak říká Karel IV. v podání herce 
Vlastimila Brodského ve slavném 
filmovém muzikálu Noc na Karlštej-
ně: „Nejvyšší úctu před zákonem 
musí mít zákonodárce sám.“ A  to 
se v tomto případě rozhodně nesta-
lo. Všichni si byli rovní, jen předsed-
kyně komise si byla rovnější.

Radek Řezanka

NEPRAVDY NE!

Vážení přátelé! Nepravdy ne! Ty-
to řádky jsou mojí osobní reakcí na 
příspěvek pana bývalého staros-
ty Mgr. J. Koubka v  rubrice Deba-
ta minulého čísla časopisu U  Nás. 
Ve svém článku tam tvrdí, že nyněj-
ší vedení Městské části (dále „MČ“) 
otálelo pět měsíců s  podáním žá-
dosti o  stavební povolení přístav-
by libušské hasičárny na Stavební 
úřad Prahy 12. Ač do této rubriky 
přispívám jen občas, nyní cítím, ja-
ko člen Rady MČ, povinnost na pří-
spěvek pana bývalého starosty J. 

V pondělí 22. května a 12. června 
v čase 16.30–18.00 hodin zveme 

občany na setkání s vedením 
obce. Pokud máte jakékoli 
téma, které se týká rozvoje naší 
městské části, přijďte jej s námi 
prodiskutovat do kanceláře paní 
starostky a místostarostů na 

adrese Libušská 35/200. 

Káva na radnici

Koubka zareagovat, obsahuje totiž 
zjevné nepravdy. Předesílám, že si 
pana J. Koubka, stejně jako všech 
bývalých i nynějších zastupitelů vá-
žím, jako těch, kteří pro náš domov 
dělají či dělali něco navíc, či se o to 
alespoň snažili, a tak si úctu zaslou-
ží. Ovšem, v příspěvcích, které zve-
řejňují, nesmějí být nepravdy. Tako-
vou ale bylo tvrzení, že současné 
vedení MČ převzalo takřka hotový 
projekt přístavby libušské hasičár-
ny, který pak svojí nečinností mělo 
zdržet o pět měsíců, jak p. Koubek 
ve svém článku uvádí. Vždyť to ne-
ní žádná pravda! Já sám, coby míst-
ní patriot, rodák, vnímám záležitos-
ti, týkající se libušských a samozřej-
mě i písnických hasičů za své srdeč-
ní a snažím se je postrkávat kupře-
du. Dokumentace k přístavbě libuš- 
ské hasičárny se, vážení přátelé, 
dokompletovala až po Novém ro-
ce v průběhu ledna, kdy teprve do-
cházela k ní navázaná povinná sta-
noviska příslušných orgánů. Vzpo-
mínám si, že to poslední dorazilo až 
23. 1. Ihned poté (tedy v únoru) pro-
běhlo posouzení této již komplet-
ní dokumentace na prvním mož-
ném zasedání komise ÚR (územ-
ního rozvoje). Tam z  ní ale vůbec 
nezavládlo nadšení – naopak. Bylo 
třeba v ní řadu údajů doplnit. A ne-
spokojenost s  některými chybějí-
cími údaji nevyjadřovali jen „noví“ 
členové této odborné komise, ale 
i  odborníci, kteří působili v  komi-
si Stavební již v  obdobích minu-
lých. Po nejnutnějším doplnění po-
třebných údajů byla v  březnu do-
kumentace podána, jak to šlo nej-
rychleji. Zdržení tedy nebylo! Ano, 
skutečně někteří zúčastnění navr-
hovali přepracování tohoto projek-
tu kvůli jeho zkvalitnění, ale právě 
z  důvodu, aby zdržení této akce 
nenastalo, tomu nebylo Radou MČ 
popřáno sluchu. Dokumentace se 
urychleně podala s  tím, že někte-
ré požadované úpravy se budou 
řešit až v průběhu stavby. Tvrzení, 
že současná Rada MČ projekt zdr-
žovala, tedy pravdivé není a uvádě-
ných 5 měsíců už vůbec ne. Mrzí 
mne, že pan Mgr. J. Koubek při psa-
ní svého příspěvku nepoužil valid-
ní údaje. Měl je k  dispozici, vždyť 
je v  nynějším Zastupitelstvu před-

sedou Kontrolního výboru. Proto-
že nechci uvěřit, že by tak učinil 
schválně, aby sebe zpopularizoval 
a současné vedení MČ očernil, tak 
mne jen napadá, že prostě napsal, 
co si – ovšem bez ověření – tehdy 
myslel. Myslet ale, jak známo, ne-
znamená vědět… A  vy, vážení ob-
čané MČ Prahy Libuš, si zaslouží-
te mít informace pravdivé, validní 
a ne žádné pomlouvačné smyšlen-
ky! Tak příště, prosím, když psát, 
tak pravdu! S  tou se dojde nejdá-
le! A hasiči, vám držím palce, ať má-
te podmínky pro svoji službu nám 
ostatním co nejdříve takové, jaké si 
zasloužíte!

Jaroslav Melichar,  
místostarosta MČ

VYTRÁCÍ SE SLUŠNÉ CHOVÁNÍ?

Tak, jak se chová bývalé vedení 
naší městské části po komunálních 
volbách mne celkem ani nepřekva-
pilo. Kam se poděla slušnost, re-
spekt a  tolerance? Co vás vede 
k  tomu, že napadáte nové vedení 
radnice, že si ponechaly původní 
povolání, v tom jste vy, pane býwa-
lý starosto, neměl žádný problém – 
že ano? Je jednoduché vymyslet ja-
kýkoli projekt, zaplatit projektanta 
a napsat do časopisu ,,čas letí, tak 
šup šup, léto je tu“ a jestli to má pro 
občany nějaký užitek je vám úplně 
fuk. Vaše projekty nikdy nic neřeši-
ly a opět neřeší. Připomenu někte-
ré vaše projekty: 1/ Fit park na Libu-
ši v těsné blízkosti rodinných dom-
ků, a jak dopadl? Musel jste odstra-
nit posilovací stroj a místo se stalo 
hojně navštěvované feťáky a  jim 
podobnou mládeží za velice hlasité 
hudby. 2/ Písnický park Na Políčku 
– nechal jste vytrhat keře, odstranit 
lavičky a zámkovou dlažbu z chod-
níčků a  o  tom, že tam budou her-
ní prvky, jste informoval zastupitele. 
O vaší aktivitě jsem vznesl stížnost 
na Odbor právní podpory Magist-
rátu hl. m. Prahy a Pavel Drápal mi 
odpověděl, že keře jste nechal od-
stranil proto, že byly plné odpadků 
a lavičky proto, „aby se o ně nikdo 
nezranil při rozsvěcení vánočního 
stromu". Tato odpověď podepsa-
ná ředitelem odboru mne plně od-
zbrojila. 3/ Když měla končit nájem-
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ní smlouva společnosti EMAP 
v  budově na adrese K  Vrtilce 
317/64 občané Písnice poda-
li petici, aby se sem opět vráti-
la prodejna potravin. Tak se na-
rychlo, bez projektu a stavební-
ho povolení, z poloviny prodej-
ny kol vybudovala kavárna, kte-
rou jste slavnostně otevřel a ne-
chal provozovat bez kolauda-
ce, správy hygieny a  hasičů 14 
měsíců, než jste sehnal chybě-
jící doklady pro její provoz. Ne-
ní to porušení zákona? Vynaložil 
jste mnoho pracovního času na 
zmanipulovanou Anketu, abys-
te prodloužil nájemní smlouvu 
na dobu neurčitou a  pomluvil 
jste všechny zájemce, kteří zde 
chtěli provozovat prodejnu po-
travin. 4/ Rybník Obecňák v Pís-
nici – dávám vám za pravdu 
v  tomto, opravu potřebuje mi-
nimálně 12 let. Proč však kácet 
vzrostlé stromy, jejich kořenový 
bal drží hráz, a nač potřebují ob-
čané Písnice na rybníku dřevě-
né plato? Má se z něho také stát 
feťácké doupě jako na Libuši?

Vaše hlavní činnost na radnici 
nebyla zaměřena na občany, ale 
jak lukrativně pronajímat anebo 
prodávat obecní majetek a hlav-
ně lukrativně pro koho? V Písnici 
máme pět dětských hřišť, jednu 
prodejnu kol, jednu prodejnu pi-
an, jednu večerku, jeden útulek 
po psy a  na 120 metrech čtyři 
kavárny, ale ani jednu prodejnu 
potravin, ani žádnou jinou ob-
čanskou vybavenost.

A dělal jste proto něco Vy?!
V Písnici bydlím přes padesát 

let, ale nikdy jsem se nesetkal 
s  takovou nestydatou a  uráž-
livou kritikou nové starostky 
a  místostarostky paní Turnové. 
Cítíte se proto jako hrdina? To 
vám závidím. Vaše chování není 
důstojné ani jako bývalého sta-
rosty, ani jako bývalého poslan-
ce. V  životě to máte tak: když 
vezmete dítěti hračku, tak plá-
če a  vzteká se, a  když vezme-
te dospělému korýtko, ze které-
ho mlsal 12 let a s ním i jeho vy-
volení, tak nepláče, ale vzteká 
se, kritizuje a pomlouvá ostatní. 
Sám jsem to zažil osobně.

Miroslav Štancl,  
poslední čtyři roky zastupitel  

za J. Koubka

ROLE ZŘIZOVATELE ŠKOLY

Pročež, chcete-li spořádané, 
rozzelenalé, zkvětlé obce, ško-
ly, domy míti, školy napřed za-
ložte a  spořádejte..! (Jan Ámos 
Komenský, Česká didaktika, 
1627-1632)

Mnozí zřizovatelé škol s  lás-
kou vyslovují „naše škola“, jiní 
svou školu naopak spravují ja-
ko za dob absolutismu – a při-

tom je zjevné, že vlastní škola 
je pro zřizovatele to nejcenněj-
ší, co má – a že by svou školu 
měl tedy nejen dobře znát, brá-
nit a ochraňovat, ale též hýčkat 
si a rozvíjet.

Zřizovateli však mnohdy chy-
bí erudice. A činí kroky, které se 
mohou ve výsledku vyjevit ja-
ko fatální. Je to snad způsobe-
no tím, že před více než dvaceti 
lety došlo k decentralizaci pro-
cesu řízení českých škol? Že by-
ly příslušné kompetence náhle 
rušených krajských školských 
úřadů napřímo tehdy předá-
ny místním samosprávám v do-
mnělé víře přiblížit celý proces 
řízení školy co nejblíže k lidem? 
Snad. V každém případě v tom-
to současném uspořádání drží 
nejvyšší karty v rukou zřizovatel 
– a to kompetencí výběru ředi-
tele školy. Chce-li zřizovatel za-
jistit co nejkvalitnější vzdělávání 
pro děti na svém území, potře-
buje mít na pozici ředitele kvalit-
ního pedagogického lídra, který 
sám je již zkušeným pedago-
gem s  vysokou mírou empatie 
k vychovávaným dětem, lídrem 
se znalostmi a  dovednostmi 
z oblasti pedagogické diagnos-
tiky, z  oblasti moderních me-
tod a forem výuky, ale i z oblas-
ti prevence a  řešení rizikových 
jevů. Ideálně by měl být i  dob-
rým personalistou a  schopným 
manažerem svěřených budov. 
Takovým lídrem dosavadní ředi-
tel na Základní škole Meteorolo-
gická pan Mgr. Jaroslav Kulik byl 
a  je. Nicméně rozhodnutím Ra-
dy naší městské části svoji po-
zici ve výběrovém řízení na dal-
ší šestileté období již neobhájil 
a na jeho místo byl vybrán jiný 
uchazeč. 

Osobně se domnívám, že zři-
zuje-li zřizovatel svou školu a fi-
nancuje ji, je jeho povinností prů-
běžně se zajímat nejen o  stav 
budov a úspěšně profinancova-
ných grantů, ale také – a to pře-
devším o  pedagogickou kvali-
tu zřizované školy. Za úroveň 
a  kvalitu výuky přímo na škole 
vždy nese odpovědnost její ře-
ditel. Zřizovateli však odpověd-
nost za dodržení patřičné úrov-
ně pedagogické oblasti zřízené 
školy žádný předpis neukládá, 
vždy záleží na zřizovateli samém 
a  na jeho ochotě vzdělávat se 
tak, aby svoji školu koncepčně 
dobře řídil a cíleně rozvíjel.

Nad zlato dražší klenot jest 
dítě, ale nad sklo křehčí. Snad-
no se mu může ublížiti a  ško-
da odtud nesmírná. (Jan Ámos 
Komenský: Informatorium školy 
mateřské, 1630)

Ing. Lenka Koudelková,  
bývalá místostarostka  

pro oblast školství

Lušťovka z dob  
minulých (řešení) Rozkaz P O V E L

Krákající pták V R Á N A
Hanlivě pacient P A C O Š

Geometrické těleso  
(zjednodušeně nahoře kruh, dole kruh) V Á L E C

Domácí zvíře P R A S E
Kumštýř zpracovávající kovy K O V Á Ř

Středověký hrad na Ohři L O K E T
Německý renesanční malíř  

(Růžencová slavnost) D Ü R E R

Zahnutý hřebík S K O B A
Vyvrácený les P O L O M

Název pražského ostrova K A M P A
Keltský kněz D R U I D
Nositel zpráv P O S E L

Aikidó 
Srdečně zveme všechny příznivce 

východní filosofie, ale i úplné nováč-
ky k již tradičnímu společnému zvu-

kovému a vibračnímu cvičení, které 
se uskuteční v neděli 14. května v tě-
locvičně Klubu Junior. Od rána bude 
možno zakusit nejrůznější dechové, 
meditační, ozdravné a jinak prospěš-
né cvičební postupy pod vedením 
specialistů s mnohaletou praxí. Ak-
ce vyvrcholí společným souzvukem 
samohlásek, tzv. baionšómjó od cca 
18 hodin. 

Více informací najdete na stránkách 
www.ki-aikido-praha.cz/baionsomjo. 

Michal Hájek, odborný lektor
Foto: archiv Klubu Junior

ZVEME

Základní škola Meteorologická
Harmonogram oslav 90 let od založení školy

9. 5. 2023  
(úterý)

8:00–18:00 Den otevřených dveří s průvodci  
(škola vyzdobena tematicky k výročí oslav)

10. 5. 2023  
(středa)

8:00–18:00 Den otevřených dveří s průvodci  
(škola vyzdobena tematicky k výročí oslav)

11. 5. 2023 
(čtvrtek)

8:00–14:00 Den otevřených dveří s průvodci  
(škola vyzdobena tematicky k výročí oslav) 
14:00 – 18.00 Den otevřených dveří (aktivní 
prezentace žáků)

12. 5. 2023  
(pátek)

8:00–16:00 Den otevřených dveří s průvodci  
(škola vyzdobena tematicky k výročí oslav) 
16:00–18:00 Slavnostní akademie  
(ceremoniál s vystoupením žáků ZŠ 
Meteorologická) 
18:00–23:00 Taneční bál (vstup dobrovolný)

13. 5. 2023  
(sobota)

9.00–17:00 Sportovní den pro všechny generace 
(vstup zdarma) 
17:00–18:30 Budo festival – ukázka bojových umění 
– karate do, iaido, kendo, taichi s vystoupením žáků 
ZŠ Meteorologická (vstup zdarma)

Klub Junior
www.klubjunior.cz 
kontakt: Ing. Lenka Koudelková,  
tel.: 604 273 968, kjunior@centrum.cz 
Praha 4, Na Okruhu 1, 142 00
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STÁHNĚTE SI NAŠI APLIKACI 
PRAHA SVÍTÍ  

A NAHLASTE NÁM JI

CHCETE NAHLÁSIT PORUCHU
VEŘEJNÉHO OSVĚTLENÍ ZA
PÁR SEKUND, JEDNODUŠE
A ODKUDKOLIV?

OZNÁMENÍ

Číslo stožáru ... QR

Vyberte typ poruchy

Dodatečné informace ...

Chci být informován o vyřešení
formou SMS nebo e-mailem

MENU DISPEČINKODESLAT OZNÁMENÍ

NEBO
naskenujte  

QR kód

NEBO
zadejte šestimístné 

číslo stožáru

Prostě ji vyfoťte

Vyberte typ poruchy

Vyberte typ 
poruchy

Oznámení 
odešlete  

a my ho ihned 
zpracujeme

1.

2.

3.

CCyykklloojjíízzddaa  
Zveme děti, které rády soutěží a jezdí na kole! 

 
Kdy:  ve středu 31. května 2023 
 
Co s sebou ?    Věkové kategorie: 
1. seřízené kolo (v případě špatného  A – 1. a 2. třída 
stavu bude žák vyřazen ze soutěže)    B – 3. třída 
2. helma + případně chrániče    C – 4. třída 
3. vhodné oblečení      D – 5. třída                              
4. dobrá nálada          
      
  Program:  
8:00–8:45 A  Beseda pořádaná Policií ČR 1.třída/ 2skupiny/20min. 
9:00–9:30 A  Beseda pořádaná Policií ČR 2.třída/ 2skupiny/20min. 
 9:00  A  Začátek soutěže na hřišti v ul. Skalská pro 1. a 2.tř. 
 10:30 B  Registrace závodníků na hřišti v ul. Skalská 
 10:40 B  Start závodu o délce 2 km 
 11:30 C  Registrace závodníků na hřišti v ul. Skalská 
 11:40 C  Start závodu o délce 2 km 
 12:30  D  Registrace závodníků na hřišti v ul. Skalská 
 12:40 D  Start závodu o délce 2 km 
 
A nezapomeňte, že výherci si s sebou 
odnesou krásné ceny! 
 
Akci pořádá: ŽZ Praha Libuš + ZŠ Meteo  
 
Cyklojízda je součástí kampaní Dny bez úrazu a Vidíš mě? 
 
 Naši partneři: 
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Kalendář akcí POZOR! Změna programu vyhrazena!
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ODVOZ STARÉHO 
NÁBYTKU NA 

SKLÁDKU
Vyklízení bytů, sklepů, 

pozůstalostí atd.
Naložíme a odvezeme 

cokoliv.
Rozumná cena. 

Tel.: 773 484 056

IN
ZE

RC
E

POMOC 
S POČÍTAČEM, 

SERVIS, PRODEJ 
A VÝUKA PŘÍMO 

U ZÁKAZNÍKA

s trpělivým učitelem, 
instalace WiFi, 

internetu, notebooků,
ladění TV. 

Doprava zdarma. 
604 806 516 (i SMS)

www.daro.cz

IN
ZE

RC
E

IN
ZE

RC
E

de,malin k.s.r.o. 
Kožní a lymfologická ambulance 

Jílovská 14a, Praha 4 
(Lékařský dům) 

• převzali jsme následnou péči
o pacienty MUDr. Vyskočilové

• přijímáme nové pacienty
• ošetřujeme děti i dospělé

• péče hrazená ze zdravotního 
pojištění

• kosmetologické poradenství
• LYMFOLOGIE

Tel. pro objednání +420 604 120 223

WWW.DERMALINK.CZ 

IN
ZE

RC
E

IN
ZE
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E

www.jasoncentrum.cz / tel.: +420 737 219 894 / e-mail: info@jasoncentrum.cz

Příměstský tábor
divadelně pohybový

Pod vedením zkušených lektorek, profesionálních
hereček a tanečnic se děti naučí základy herectví 
a improvizace, práce s rekvizitou, vyzkouší si základy
taneční rytmiky a choreografie

Cena: 4.200,-Kč
/materiál, svačiny, oběd v ceně/

28.8. - 1.9.2023

www.jasoncentrum.cz / tel.: +420 737 219 894 / e-mail: info@jasoncentrum.cz

Příměstský tábor
od papíru ke knize

Vyzkoušíme si různé způsoby výroby ručního papíru, 
naučíme se, jak svázat knihu, co je to a jak vytvořit 
předsádku, namalujeme své ilustrace, vyzkoušíme 
různé způsoby tisku a mnoho dalšího. Prostor najdeme
i na hry, běhání a koupání.

Cena: 4.200,-Kč
/materiál, svačiny, oběd v ceně/

10.7. - 14.7.2023
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 MODERNIZACE
 VÝMĚNY VÝTAHŮ
 SERVIS

VŠECH VÝTAHOVÝCH ZAŘÍZENÍ

 výhodná poloha firmy vzhledem  
k vaší lokalitě

 specializace na výměny výtahů  
v panelových domech

 rychlý nástup na opravy
 vyprošťovací služba non-stop
 servisní práce i o víkendech  

a svátcích

HLAVNÍ PROVOZOVNA:
Jalodvorská 831, Praha 4

INFO:
tel. 241 724 600
fax. 241 724 599
GSM: 774 00 11 22
e-mail: cvytahy@cvytahy.cz

www.cvytahy.cz

Kompletní rekonstrukce na klíč
BLESK – stavební řemesla, s. r. o.
Dobronická 50/9, Praha 4 – Libuš

e-mail: fablesk@volny.cz
mobil: 602 641 382

– Malířské, lakýrnické,  
sádrokartonářské práce –

– Truhlářské práce, včetně výroby nábytku –
– Zednické práce, dlažby, obklady –

– Instalatérské, topenářské a elektro práce –
– Podlahové krytiny, obšívání koberců –
– Úklidové a vyklízecí práce, stěhování –

– Dodání a montáž plastových,  
euro oken a dveří –

– Dodání a montáž kuchyňských linek –

www.fableskfablesk .cz
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